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ТЕЛЕФОН АРҚЫЛЫ 
СӨЙЛЕСТІ

Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаев Финляндия 
Президенті Александр Стуббпен телефон арқылы сөйлесті.

Финляндия тарапының бастамасымен �ткен әңгімелесу барысында 
президенттер екіжақты ынтымақтастықтың даму перспективаларын 
талқылады. Сондай-ақ мемлекеттер басшылары �ңірлік және халықаралық 
күн тәртібіндегі �зекті мәселелер ж�нінде пікір алмасты.

Қасым-Жомарт Тоқаев Александр Стуббты және Финляндия халқын 
алдағы Тәуелсіздік күнімен құттықтады.

БАСПАСӨЗ-2025

Анықтама телефондары:

«Қазпошта» анықтама бөлімі: 8 (7172) 58-02-96
Жазылу және тарату бөлімі: 8 (778) 837-07-21

 AIQYN республикалық 
 қоғамдық-саяси газетіне 

 2025 жылға жазылу басталды 

15102 -AIQYN 

Жазылу түрлері Индекс Жазылу 
мерзімі

Редакциялық 
баға

«ҚАЗПОШТА» АҚ 
жазылу бағасы

Қала Ауыл

Жеке 
жазылушылар 

үшін
65102 – AIQYN 6 ай                   6 250                        7604,46 

12 ай                   12 500                        15208,92 

Заңды 
тұлғалар 
үшін

6 ай             10 500      15 871,08       11 854,86 
12 ай             21 000      31 742,16        23 709,72 

ҚАЙТА ЖАНДАНҒАН «ЕУРАЗИЯ»
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БҮГІНГІ НӨМІРДЕ:

ИТБАЛЫҚТАР 
ҚОРҒАУҒА ЗӘРУ
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ЖАСАНДЫ ИНТЕЛЛЕКТ – 
ЖАҢА БУЫН ҚҰРАЛЫ
Google Workspace жақында 
Z толқынның жасанды интеллектті 
қолдану аясын білу мақсатында са-
уалнама жүргізген еді. Нәтижелерге 
сәйкес, Z буыны (22-27 жас) арасын-
да жасанды интеллект құралдарын 
қолдану ерекше жоғары деңгейде 
екені анықталды. 

Соңғы екі ай теңіз астындағы тір-
шілік иелері үшін оңай болмай тұр. 
Тек қазан, қараша айларында Кас-
пий теңізінің Қазақстан территория-
сына қатысты аумағынан 2 000-ға 
жуық итбалықтың өлексесі табылды. 
Олардың өліміне нақты не жағдай 
себеп болғаны белгісіз.

Биыл отандық сақтандыру нарығы тарихи жаңа 
белесіне көтерілді. Нарыққа бұрын-соңды бол-
маған жаңа өнімдер шықты. Мысалы, үй шаруа-
сымен, бала бағып үйде отырған аналарға 
лайықты зейнетақысыз қалу қаупі төнетіні мәлім. 
Елде енгізілген жаңа тетік табысы жақсы отаға-
сының зейнетақылық жарнасы есебінен, сақтан-
дыру жүйесінде үйбикелеріне жұбайымен бірге 
зейнетақы алуына жол ашты. Сақтандыру саласы 
2025 жылға қандай жетістіктермен аттамақ?

ЭНЕРГЕТИКАЛЫҚ ИНФРАҚҰРЫЛЫМДЫ 

ЖАҢҒЫРТУ МАҢЫЗДЫ
Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаев Премьер-Министрдің 

орынбасары Қанат Бозымбаевты қабылдады.

Қасым-Жомарт Тоқаевқа Энергетикалық және ком-
муналдық инфрақұрылымды жаңғырту бойынша ұлттық 
жобаның әзірлену барысы ж�нінде ақпарат берілді.

Алдағы бес жылға арналған жоба аясында энерге-
тикалық және коммуналдық сектордың қолданыстағы 
инфрақұрылымын жаңарту, 6 мың мегаваттан аса электр 
қуаты генерациясын іске қосу әрі жаңғырту жұмыстарын 
жүргізу қарастырылған. Жобаның жалпы құны 10 трил-
лион теңгеден асады. Қажетті қаражат нарықтан займ 
негізінде, сондай-ақ ішінара республикалық бюджеттен 
тартылады. Кешенді жаңғырту жұмыстары энергетикалық 
нысандар мен коммуналдық сектордың тозуын біршама 
т�мендетіп, халықтың тұрмыс-тіршілігін қамтамасыз ету 
жүйелерін жетілдіреді.

Бұдан б�лек, Президентке �ңірлік саясатты іске асы-
рудың жаңа тәсілдері туралы мәлімет берілді. Бұл шара 
облыстар арасындағы әлеуметтік, �ндірістік және комму-

налдық инфрақұрылымды қамтамасыз ету барысындағы 
алшақтықты жоюға бағытталған.

Қанат Бозымбаевтың айтуынша, Президенттің тапсыр-
масын орындау мақсатында мемлекеттік бағдарламаларды 
жүзеге асыруды жүйелі үйлестіру үшін Үкімет жанынан 
8ңірлік саясат жобалық кеңсесі құрылады.

Бұдан б�лек, Мемлекет басшысына Маңғыстау об-
лысында авиациялық хабты дамыту ж�ніндегі инвести-
циялық жобаны іске асыру перспективасы баяндалды. 
Аталған жоба �ңірдің экономикалық �сіміне тың серпін 
беріп, халықаралық к�лік-логистика тізбегінің маңызды 
б�лігіне айналады.

Қасым-Жомарт Тоқаев Қанат Бозымбаевқа Энерге-
тикалық және коммуналдық инфрақұрылымды жаңғырту 
бойынша ұлттық жобаны мұқият дайындап, жыл соңына 
дейін бекітуді тапсырды. Сонымен қатар 8ңірлік саясат 
тұжырымдамасын белсенді іске асыру міндетін жүктеді.

Орталық Азия мен түркі әлемінің киноиндустрия саласын-
дағы мәдени қазыналарын паш ететін XVII халықаралық 
«Еуразия» кинофестивалі мәресіне жетті. Іс-шараның фести-
валь тарихындағы ерекшелігі де сол, биыл ауқымды жоба 
қазақ киносының жарық жұлдызы Шәкен Аймановтың 110 
жылдығы мен «Қазақфильм» киностудиясының 90 жылдық 
мерейтойымен тұспа-тұс келіп отыр. 

МЕМЛЕКЕТТІК ҚЫЗМЕТТІҢ 
ТҰҒЫРЫН ТІКТЕГЕН

Астанада Мемлекеттік қызмет істері агенттігі БАҚ өкілдерінің ба-
сын қосып, агенттікте атқарылған жұмыстар мен мекеменің алдағы 
жос  парларын таныстырды. Бүгінде агенттік сыбайлас жемқорлық 
тәуе келдерін болдырмау, әкімшілік рәсімдерді оңтайландыру және 
мем лекеттік органдар жұмысының ашықтығын арттыру мақсатында 
бюрок ратиялық кедергілерді төмендету бойынша жүйелі жұмыс жүр-
гізуде. Баспасөз туры барысында агенттік төрағасы Дархан Жазықбай 
қаты сушыларға мемлекеттік қызметшілердің қажетті дағдылары мен 
құзы реттерін жетілдіру үшін барлық жағдай жасалғанына тоқталып 
өтті. 
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Мәулен �шімбаев елімізде ғылымды дамыту мем-
лекеттік саясаттың басым бағыттарының бірі екенін 
атап �тті. Мемлекет басшысының тапсырмасымен 
отандық ғылымның әлеуетін нығайту және барлық 
салаға инновацияны кеңінен енгізу ж�нінде жүйелі 
шаралар қабылданып жатқаны да с�з болды.

Сұхбат барысында тараптар білім беру және ғылы-
ми-зерттеу жұмыстарының келешегіне, сондай-ақ 
әртүрлі салада жаңа технологиялар мен инновациялар 
әзірлеу ісіне ерекше назар аударды. Осы орайда Се-
нат пен Nazarbayev University жанындағы Зияткерлік 
жүйе лер және жасанды интеллект институты арасын-
дағы іс-қимылды одан әрі дамыту мәселесі с�з болды.

«Зияткерлік жүйелер институтымен ынтымақ таса 
жұмыс істеу жасанды интеллект технология ларына 
арналған нормативтік-құқықтық база әзір леуде маңы-
зы зор. Гранттық бағдарламалар сияқты жасанды 
интеллект саласындағы зерттеулерді ынта ландырудың 
да берері мол деп есептейміз. Университеттің осы 
бағыттағы ғалымдарымен бірлесіп жұмыс істеу тиімді 
және прогрессивті құқықтық орта қалыптастыруға 
ықпал етеді», – деді Мәулен �шімбаев.

Кездесу кезінде Сенат Спикеріне Nazarbayev 
University-дің қазіргі қызметі, алдағы жоспары және 
бірлескен жобалар мен бастамалар ж�нінде мәлімет-
тер берілді.

СЕНАТ ТӨРАҒАСЫ 
NAZARBAYEV UNIVERSITY 
ПРЕЗИДЕНТІМЕН КЕЗДЕСТІ
Сенат Төрағасы Мәулен Әшімбаев Nazarbayev University 
Президенті, профессор Вакар Ахмадпен кездесті.

Жалпы отырыс «Пошта туралы» 
заң ға енгізілген депутаттық түзетулерді 
қарау дан басталды. Құжатты әріптес-
теріне ұсына отырып, заң жобасының 
бастамашыларының бірі болған және 
жұмыс тобының жетекшісі Екатери-
на Смышляева пошта саласы бүгінде 
трансформациядан �тіп жатқанын, бірақ 
қағазға жазылған хаттар мен мерзімді ба-
сылымдарды жеткізу қызметтері қысқар-
ғанын атап �тті. Оның пікірінше, мұндай 
жағдайда пошта қызметінің логисти-
калық инфрақұрылымын жоғалтпау 
және осы нарықты дамытудың оңтайлы 
жолдарын табу маңызды.

– Сондықтан заң жобасында жеткізу 
тәртібіне �згерістер енгізіледі. Цифрлық 
технологиялардың арқасында тиісті пин-
код немесе куар-код болған жағдайда 
үшінші тұлғалар үшін поштаны алу 
мүм кіндігі қарастырылған. Сонымен 
қатар бұл тауарды маркетплейстерден 
пошта б�лімшесіне және үйге жеткізуді 
жеңілдетеді. Сәлемдемелерді қабылдау 
үшін постоматтарды орналастыру және 
пайдалану тәртібі к�зделген. Бұл норма 
оларды Кондоминиум нысандарына ор-
наластыру үшін қажет, – деді Екатерина 
Смышляева. 

Кейбір қажетсіз әмбебап қызметтер 
алынып тасталады. Мысалы, пошта кар-
таларын немесе бандерольдерді жіберу 
сияқты, сондай-ақ пошта инфрақұрылы-
мы бойынша ескірген нормалар бар. 
Жарысс�з барысында мәжілісмен Еділ 
Жаңбыршин қаралып отырған түзетулер 
«Қазпошта» акционерлік қоғамына �ңір 
тұрғындарына тегін дәрілік заттарды 
жеткізу бойынша логистикалық әріптес 
болуға жол ашатынын және дәрі-дәр-
мекпен қамту рәсімдерінің ашықтығын 
қамтамасыз етуге мүмкіндік беретінін 
айтты. 

Депутаттар заң жобасын бірінші оқы-
лымда мақұлдады, талқылау одан әрі 
жұмыс тобының отырыстарында жал-
ғасатын болады.

 Мәжілісмендер екінші оқылымда 
жаңа Бюджет Кодексін және оған ілеспе 
бюджет заңнамасын жетілдіру мәселе-
лері бойынша �згерістер мен толық-
тырулар енгізу және «Концессиялар 
тура лы» заңның күші жойылды деп тану 
туралы құжатты қабылдады. Аталған 
заңдар Президенттің «�ділетті мемлекет. 
Біртұтас ұлт. Берекелі қоғам» атты Жол-
дауын іске асыру мақсатымен әзірленді.

Қаржы және бюджет комитетінің 
т�райымы Татьяна Савельева кодекс 
шеңберінде нақты нәтижеге қол жет-
кізуге бағдарланған бюджет қағидат-
тарын күшейту ж�нінде шаралар қа-
былданғанын айтты. Болжау сапасын 
арттыру және бюджет кірістерін ұлғайту 
үшін экономика салаларының түсімдер 
к�леміне әсерін талдау қолданылмақ. 
Бұл да шығыстардың басымдықтарын 
айқындау үшін негіз болатынын атап 
�тті. 

– Қаражатты тиімді пайдалану және 
қаржы ағындарын басқару аясында 
�ңірлік бюджеттердің кірістерін асыра 
орындау сомалары бірінші кезекте бо-
рыштық міндеттемелерді �теуге және 
газдандыру, сумен жабдықтау, жылу 
және электр желілері, жолдарды ж�ндеу 
сияқты бірінші кезектегі шығыстарды 
қаржыландыруға бағытталатын бола-
ды, – деді Татьяна Савельева.

Сондай-ақ аталған кодексте мемле-
кеттік қаржы ағындарының ашықтығы 
мен есептілігі қамтамасыз етіледі. Осы 
мақсатта республикалық бюджетке 
жүр  гізіліп жатқан түзетулер туралы 
Пар  ламентті хабардар ету және пар-
ламенттік бақылауды күшейту, оның 
ішінде дивидендтер т�ленгеннен кейін 
қалған таза пайданы пайдалану тура-
лы есептер арқылы квазимемлекеттік 
сектор субъектілерінің қызметіне және 
олардың сыртқы қарыз алу лимитін 
белгілеу к�зделген. �л-ауқат қорының 
портфельдік компанияларынан түскен 
дивиденттердің кем дегенде 50 пайызы, 

ал квазимемлекеттік компаниялардың 
кем дегенде 70 пайыз табысын бюджетке 
аудару бойынша норма да бекітілді.

– Мемлекет басшысы бюджет қара-
жатын ұқыпты әрі үнемдеп пайдалану 
ж�нінде бірнеше рет арнайы тапсырма 
бергенін білесіздер. Жаңартылған бюд-
жет процесінде сол критерийлерді негізге 
алдық. Жоспарлау аясын кеңейту үшін 
енді 10 жылға арналған ұзақмерзімді бол-
жам жасалады. Бұл тәсіл қысқа мерзімге 
және ұзақ мерзімге бюджет шығысын 
дұрыс жоспарлауға, бюджетті тиімді иге-
руге мүмкіндік береді, – деді �з с�зінде 
Мәжіліс Т�рағасы.

Содай-ақ ол �ңірлердің дербестігін 
одан әрі арттыру мәселесіне тоқталып 
�тті. Ерлан Жақанұлының айтуынша, 
кодексте бюджет кірістерінің бір б�лігін 
республикалық деңгейден жергілікті 
билік органдары деңгейіне беру шара-
лары к�зделген. 

– Мұның бәрі келешекте жергілікті 
ресурстарды тиімді игеруге оң әсер етері 
с�зсіз. Жаңа кодекс Үкімет пен бюджет 
процесіне қатысушылардың Парламент 
алдында есеп беруін нығайта түсетінін 
атап �ткім келеді. Бұдан былай Респуб-
ликалық бюджетке енгізілетін барлық 
түзету туралы Парламентке хабарлана-
тын болады. Сонымен қатар квазимем-
лекеттік сектор субъектілері қызметіне 
парламент бақылауы күшейеді. Енді 
Парламентте республикалық бюджет жо-
басын талқылау кезінде квазимемлекет-
тік сектордың ұстанымы ашық режимде 
тыңдалатын болады. Бұл ашықтық пен 
есептілікті қамтамасыз етіп, мемлекеттік 
органдардың тәртібін күшейтеді. Сон-
дай-ақ азаматтардың мемлекет қаржы-
сына деген сенімін арттыратыны с�з-
сіз, – деп тоқталып �тті Т�раға.

Бұдан б�лек, басқа да нормалар әзір-
ленді. Оның ішінде бюджетаралық қаты-
настарды жетілдіру бойынша нормалар 
бар. Атап айтқанда, цифрлық майнинг 
үшін т�лемдер, авток�лік құралдарының 
республика аумағы арқылы �туі үшін 
т�лем, радиожиілік спектрін пайдала-
нуға рұқсат бергені үшін алым, ойын  

бизнесіне салынатын салық, мемлекеттік 
баждар мен айыппұлдар республикалық 
деңгейден жергілікті деңгейге беріледі. 
Осылайша, жергілікті деңгейге берілетін 
түсімдердің сомасы шамамен 95,1 млрд 
теңгені құрайды (2023 жылғы деректер 
базасынан).

Талқылауды қорытындылай келе, 
Мәжіліс Т�рағасы Ерлан Қошанов Үкі-
мет әзірлеген кодекске депутаттар тара-
пынан �те үлкен �згерістер енгізілгеніне 
баса назар аударды. 

– �сіресе, Ұлттық қор ресурстарын 
тиімсіз жұмсау мәселесі жиі к�терілген 
болатын. Осы орайда жаңа Бюджет ко-
дексінде сол қаражатты нақты мақ сат-
тарға пайдалану ж�нінде норма бе кі тілді. 
Ел Президенті бізге осындай тап сырма 
берген еді. Енді Ұлттық қор қаражаты 
тек �ндіріске немесе елді мекендердің 
�мірлік маңызы бар инфрақұрылымына 
жұмсалады, – деді палата Спикері. 

Сонымен қатар ол Бюджет кодексі 
Парламентпен қатар �ңірлерде де әртүрлі 
пікірталас алаңдарында егжей-тегжейлі 
талқыланғанын атап �тті. 

– Оған сарапшылар қауымдастығы 
кеңінен тартылды. Осы орайда жұмыс 
тобына, депутаттарға, мемлекеттік ор-
гандарға бірлесе атқарған жемісті жұмыс 
үшін алғыс айтқым келеді. Енді осы нор-
малардың барлығы дұрыс қолданылып, 
бюджет саясатын жақсартуға септігін 
тигізуге тиіс. Сонымен қатар тұрақты 
экономикалық �сім мен әлеуметтік 
әділеттілікке қол жеткізуге негіз болуы 
қажет деп білемін, – Ерлан Жақанұлы.

Сондай-ақ екінші оқылымда �кім-
шілік құқық бұзушылық туралы кодекске 
заңнамалық түзетулер қолдау тапты. 
Жұмыс тобының жетекшісі Унзила 
Шапақтың айтуынша, құжатпен жұмыс 
барысында қоғамдық жұмыстар түріндегі 
жаңа әкімшілік жаза институтын іске 
асыру тетігі айтарлықтай пысықталды, 
олардан жалтарған жағдайларда ішкі 
істер органдарының р�лі күшейтілді. 
Және инвесторларға қатысты дауларды 
қарау кезінде кассациялық сотқа жү-
гінудің және қайта қараудың, «заңсыз 

байытудың», прокурорлық «сүзгінің» 
бірыңғай қағидаларын енгізу мәселе-
лерін реттейтін түзетулер к�зделген. 

Сонымен қатар жалпы отырыста 
Парламент депутаттары бастамашы 
болған мәдениет, білім және тәлімгерлік 
мәселелері бойынша түзетулер қабыл-
данды. �леуметтік-мәдени даму коми-
тетінің т�рағасы Асхат Аймағамбетовтің 
пікірінше, заң білім және мәдениет са-
ласындағы бірқатар міндеттерді шешуге 
мүмкіндік береді. Олардың бірі – дарын-
ды оқушыларды қолдау.

– Қазіргі таңда біздің оқушыларымыз 
робототехника бойынша әлем чемпио-
наттарында және басқа да ғылыми жа-
рыстарда жоғары нәтижелерге қол жет-
кізуде. Осыған байланысты ең беделді 
халықаралық ғылыми байқаулардың жең 
імпаздарына университетке ҰБТ-сыз 
түсуге гранттар беру ұсынылады. Сон-
дай-ақ халықаралық олимпиадалар мен 
ғылыми конкурстардың жеңімпаздары 
үшін «Болашақ» стипендиясы арқылы 
шетелдік жоғары оқу орындарында ба-
калавриат бағдарламасы бойынша оқу 
мүмкіндігі қарастырылған, – деді Асхат 
Аймағамбетов. 

Бұдан б�лек, цифрлық Ұлттық с�здік 
қоры мен Қазақ тілінің ұлттық кор-
пусы құрылатын болады. Ол жасанды 
интеллекттің к�мегімен мемлекеттік 
тілді дамытуға қызмет етеді. Жетім ба-
лаларға әлеуметтік қолдау к�рсету үшін 
енгізілген тәлімгерлік институтын одан 
әрі заңнамалық реттеуге бағытталған 
арнайы нормалар к�зделген. Білім беру 
саласындағы уәкілетті органның �кілет-
тіктері нақтыланады.

Заң жобасын талқылау барысында 
депутаттар Мұрат �бенов пен Еділ Жаң-
быршин қоғам үшін �зекті тақырып қа 
айналған қыз алып қашу мәселесін 
к�терді. 

– Бұл тек қана Парламенттің, Ішкі 
істер министрлігінің жұмысы емес. 
Менің ойымша, біз заң арқылы мұндай 
мәселені музыка, кино немесе теледи-
дар арқылы насихаттауға қатаң шектеу 
қоюымыз керек. Себебі қыз алып қашу 

жылдан жылға к�бейіп келеді. Lткен 
жылы 13 алып қашу сотқа берілген болса, 
биыл тек қана Түркістан облысында 8 
айдың ішінде 18 оқиға орын алған. Оның 
себебі қолға алынған нақты шаралар 
жоқ. Мысалы, адам алып қашу мәселесі 
125-бапта қаралады. Бірақ онда егер 3-4 
күн ішінде босатып жіберсе, жауапкер-
шілікке тартылмайды деген қосымша 
бар, – дейді Мұрат �бенов. 

Соңғы 3 жыл ішінде қыз алып қашуға 
байланысты 214 оқиға бойынша қылмы-
стық іс қозғауға ұсыныс берілген. Депу-
таттың с�зінше, оның 10-ы ғана сотқа 
жеткен, қалған оқиғалар қылмыс құрамы 
жоқ деген қорытынды шы ғарылып, жа-
былған. Бұған дейін Мемлекет басшысы 
Ұлттық құрылтайда с�йлеген с�зінде 
«қыз алып қашуды ұлт тық дәстүр санап, 
ел ішінде дәріптегісі келетіндер бар, бұл 
мүлдем ақтауға бол майтын заңсыздық, 
қараңғылық, тіпті, масқара тірлік» деп 
атаған болатын. Мә жіліс Спикері де-
путаттардың бұл мә селені заңнамалық 
деңгейде шешу ту ралы ұсыныстарын 
қолдады.

Сондай-ақ бүгін дипломатиялық 
қыз мет мәселелері бойынша �згерістер 
мен толықтыруларға қатысты заң да 
мақұлданды. Ол туралы депутаттар ал-
дында Сыртқы істер министрінің орын-
басары �лібек Бақаев баяндама жасады. 
Енгізілген түзетулер арқылы тиісті са-
ланы реттеудің мақсаты, міндеттері мен 
қағидаттары белгіленеді, Сыртқы істер 
министрлігінің қайталанатын функция-
лары алынып тасталады. 

Құжатпен жұмыс барысында мә-
жілісмендер бірқатар түзетулер енгізді. 
Оның ішінде халықаралық ұйымдарда 
жұмыс істейтін және еңбек қызметін 
аяқтаған дипломатиялық қызмет пер-
соналының еңбек және әлеуметтік 
құ қықтарын қорғауға бағытталған нор-
малар бар. 

Сонымен бірге оғаш себептермен жұ-
мыстан шығарылған азаматтардың дип-
ломатиялық қызметке кіруіне мерзімсіз 
тыйым алынып тасталады, сондай-ақ 
Қазақстанда халықаралық шарттар 
жасасуды жоспарлау оңтайландырыл-
ды. Құжатта басқа да бірқатар норма 
қамтылған. 

Мәжіліс «Бір тараптан Еуразиялық 
экономикалық одақ пен оған мүше 
мемлекеттер және екінші тараптан Иран 
Ислам Республикасы арасындағы еркін 
сауда туралы» келісімді ратификация-
лады. Сауда және интеграция вице-ми-
нистрі Қайрат Т�ребаевтың айтуынша, 
бұл келісім Иранмен сауда үшін қолайлы 
жағдай жасау мақсатымен жасалған.

– Бүгінгі таңда біздің елдер тауарлар-
дың шектеулі тізбесі үшін жеңілдетілген 
сауда режимін қолданады. Жаңа келісім 
тауар номенклатурасының 90 пайыз-
ға жуығы бойынша бажсыз сауданы 
қарастырады. Иран тарапы к�птеген 
тауарларға қатысты н�лдік баждарды 
қолдануға және саудаға шектеу қоймауға 
міндеттеме алады, – деді вице-министр. 

Дегенмен Ираннан ерекшеленген 
тауарларды әкелу кезінде импорттық 
кедендік баждар сақталады (ірі қара мал 
мен құс еті, сүт �німдері, қант, спирт, 
темекі, балалар тағамы, бал, полимерлер 
және мұнай-химия �неркәсібінің басқа 
да �німдері, гербицидтер, орауыш қаптар 
және басқалары).

Жалпы отырысты ЕАЭО мен оған 
мүше мемлекеттер мен Сингапур ара-
сындағы Еркін сауда туралы келісім 
мен жан-жақты экономикалық ынты-
мақтастық туралы негіздемелік келісім 
де ратификацияланды. Бірінші құжат 
ерекшеленген тауарларды қоспағанда, 
тауарлармен бажсыз сауда режимін ор-
нату бойынша �зара міндеттемелерді 
бел гілейді. Екіншісі, тараптар арасында-
ғы сауда-экономикалық қарым-қатынас-
тарды дамытуға негіз болмақ.

Кәмила ЕРКІН

ЖАҢА БЮДЖЕТ КОДЕКСІ 
ҚАБЫЛДАНДЫ

Мәжіліс Спикері Ерлан Қошановтың төрағалығымен жалпы отырыс өтті. Онда депу-
таттар «Пошта туралы» заңға түзетулерді бірінші оқылымда мақұлдады, сондай-ақ 
жаңа Бюджет кодексі мен Әкімшілік құқық бұзушылық туралы кодекске өзгерістер 
мен толықтырулар енгізу туралы заңды екінші оқылымда қабылдады. Сонымен қа-
тар мәдениет, білім, тәлімгерлік және дипломатиялық қызмет мәселелері бойынша 

түзетулер қабылданып, екі халықаралық келісім ратификацияланды.
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БАҒДАР

Семинар-кеңес ауыл тұрғындары-
ның әлеуетін арттыру, шағын және 
орта бизнесті дамытуға қолдау к�р-
сету мақсатында �тті. Сонымен қатар 
ауыл тұрғындарының қажеттіліктерін 
түсінуге, қаржылық сауаттылығын 
арт тыруға және жобаның жетістік-
терін к�рсетуге бағытталды.

Жиынға келгендерге Қарағанды 
облысының әкімі Ермағамбет Б�лек-
паев жобаның аймақтағы ахуалы ту-
ралы айтып берді. 

 –  Бүгінде «Ауыл аманаты» �ңір 
эко номикасы және ауыл тұрғында-
ры үшін елеулі к�мекке айналды. 
Бағ дар ламаны іске асыру кезеңінен 
бастап ауыл тұрғындарының мал ша-
руашылығын және бизнес бастамала-
рын қолдауға 3,8 млрд теңге сомасына 
494 микронесие берілді. Бұл 686 жаңа 
жұмыс орны мен 60-тан астам ауыл-
шаруашылық кооперативін құруға 
мүмкіндік беріп, ауыл шаруашылығын 
нығайтуға және аграрлық саланы да-
мытуға ынталандырды.

Осы жылдың ортасында жобаны 
жалғастыруға қосымша 1 млрд теңге 
түсті. Қаражат шеңберінде 158 жұмыс 
орнын құрумен, 344 млн теңге сома-
сына 56   жеке қосалқы шаруашылығы 
мен 655 млн теңге сомасына 34 ауыл 
шаруашылығы кооперативіне несие 
беру жоспарланып отыр.

Қазір  Ауыл шаруашылығымен жұ-
мыспен қамтуды үйлестіру басқарма-
ларының алдына – микронесиелерді  
беру үшін D және Е мәртебесі отба-
сыларын тарту бойынша, ал кепілдік 
мүлкі болмаған жағдайда тауарлық 
несие беру мәселесін пысықтау үшін 
нақты міндеттерді қойдым. 

Сондай-ақ аудан әкімдеріне 
шағын несие алған кәсіпкерлерден 
ауыл шаруашылығы �німдерін сатып 
алатын зәкірлік кооперативтерді құру 
және мамандандыру  тапсырылды. 
Болашақта біз бұл �німдерді ірі қала 
құраушы кәсіпорындарына �ткізуді 
қамтамасыз етуге шаралар қабылдай-
мыз.  

Біздің ортақ мақсатымыз – «Ауыл 
аманаты» жобасының әр тетігін тиімді 
іске асырып, жобаға қатысушылардың 
маңдай тері еңбегі �німіне сұранысты 

ұйымдастыру және ауыл тұрғында-
рының �мір сүру сапасын жақсарту, 
– деді Ермағамбет Қабдулаұлы.

С е м и н а р - к е ң е с  б а р ы с ы н д а  
«AMANAT» партиясының  Хатшысы  
Эльдар Жұмағазиев «Ауыл аманаты» 
жобасының басқа �ңірлерде қалай жү-
зеге асып жатқанына тоқталды. Және 
де ауыл әкімдеріне осы жоба аясында 
б�лінген қаржыны тиімді пайдалану 
ж�нінде ұсыныс айтты.

– 2023 жылы Қарағанды облысы 
«Ауыл аманаты» жобасы аясында 3,4 
млрд теңге алды. Бұл соманы 2025 
жылы к�бейтуге болады. Соған бай-
ланысты «AMANAT» партиясы аудан 
мен ауыл әкімдерімен бірлесіп скри-
нинг сараптама жүргізді. Басты мақса-
тымыз 2025 жылы сақадай сай дайын 

болып кіруіміз керек. Ол дегеніміз – 
әрбір ауылдың экономикасын к�теру. 
Ол үшін әрбір ауылдың экономикалық 
бағдарламасын жазып шығуы керек. 
Ауыл әкімдерін оқытуымыз керек. 
Қазір 4 саяси реформаның пакетін 
қабылдадық, соған байланысты ауыл 
әкімдерінің барлығы сайланады. 
Халық алдында берген уәделері бар. 
Бірақ іске асыруға қолдары қысқа. Ол 
арнайы бағдарлама болмағандықтан. 
Сондықтан әрбір ауыл әкіміне баға-
дарлама жазып шығуына к�мекте-
семіз, – дейді Эльдар Жұмағазиев.

«Ауыл аманаты» жобасы бойынша 
Бұқар жырау ауданында 2023 жылы 
566 миллионнан аса қаражатқа 74 
не сие берілсе, 2024 жылы 130 мил-

лионнан аса қаражатқа 13 несие беріл-
ді. Бұл туралы Бұқар жырау ауданы-
ның әкімі Ерлан Құсайын айтып берді.

Сонымен қатар Ерлан Құсайын 
осы жоба аясында б�лінген қаржы 
жыл басынан бастап беріле бастаса 
деген ұсыныс айтты. <йткені кейбір 
кәсіпкердің қолына ақша уақытылы 
түспей, жұмысына кедергі келтіреді.

Жоба аясында Абай ауданында 
2023 жылы 345 миллионнан аса қа-
ражатқа 50 несие берілсе, 2024 жылы 
34 миллионнан аса қаражатқа 2 несие 
берілген.

Ж и ы н д ы  қ о р ы т ы н д ы л а ғ а н 
«AMANAT» партиясы Қарағанды 
облыстық филиалы т�рағасы Бекзат 
Алтынбеков:

–  Біздің түпкілікті мақсатымыз 
ауыл тұрғындарының табысын артты-
ру екенін естен шығармауымыз қажет. 
Берілетін несие  ауылдағы ағайынның 
тұрақты табысқа қол жеткізуіне ықпал 
етуі тиіс. Бағдарламаға қатысушылар 
үшін барынша ыңғайлы жағдай жасау 
маңызды деп санаймыз. 

Осыған орай қатысушыларға келе-
сі ұсыныстарды ұсынамыз:

 Аудан, ауыл әкімдері  ауыл 
тұрғындарының арасында ақпараттық 
науқанды белсенді жүргізіп, жобаның 
мүмкіндіктері туралы халықты хабар-
дар ету үшін семинарлар мен онлайн 
кездесулер �ткізу.

Бағдарлама арқылы кәсіп ашқан 
немесе жұмысқа орналасқандар ту-
ралы деректер  тексеріліп, жобаның 
нәтижелі жүзеге асуын қатаң бақы-
лауға алу комиссияларын құрып,  
құрамына «AMANAT» партиясының 
�кілдерін кіргізу.

Электрондық �тінім беруге мүм-
кіндік беретін платформаның жұмы-
сын ілгерлету.

Ауыл шаруашылығы �німдерін 
�ндіру к�лемінің ұлғаюына әсер ететін 
қайта �ңдеу цехтары жобаларын қа-
растыру.

Экотуризм, органикалық �німдер 
�ндірісі, қол�нер шеберханалары, 
ауылдық IT орталықтары, гидропо-
ника немесе вертикалды фермерлік, 
к�шпелі кафе немесе фудтрак кре-

ативті идеяларын халыққа ұсыну, 
– деді. 

Осы жобаның арқасында �з кәсі-
бін жүргізіп отырған Осакаров ау-
даны Озерное ауылының тұрғыны 
мал шаруа шылығымен айналысып 
жүрген Ақиқат Қыдырқан: «Жеке ша-
руашылығым бар. Маған 2023 жылы 
3 млн 700 мың теңге 2,5 пайызбен 
несие берді, оған 8 бас ірі қара сатып 
алдым, бүгін де ет, сүт �німдерін �т-
кізіп, табыс тауып отырмын», – дейді.  

Сонымен қатар «Ауыл аманаты» 
партиялық жобасы аясында іске асы-
рылған табысты кейстерді к�рсететін 
к�рме ұйымдастырылып, жемісті ең-
бек етіп жатқан кәсіпкерлер �з �нім-
дерін жариялауға мүмкіндік алды.

«АУЫЛ АМАНАТЫ» –
ЖЕМІСТІ ЖОБА

Әдебиет БЕЛГІБАЙҰЛЫ,
Қарағанды облысы

Бүгінде тұлғаны веб-камера арқылы 
сәйкестендіру технологиясы елдің кейбір 
балабақшалары мен ауруханаларында пи-
лоттық режимде енгізілген. Кеңес т�рағасы, 
Мәжіліс депутаты Екатерина Смышляе-
ваның айтуынша, биометрия мен Face ID 
технологиясын енгізу кезінде қазақстан-
дықтардың жеке деректерін қорғау �те 
маңызды.  

«Денсаулық сақтау және оқу-ағарту ми-
нистрліктері Face ID технологиясын енгізе 
бастады. Туризм және спорт министрлігі 
де Damu Bala жүйесіне биометриялық ау-
тентификацияны енгізуге дайындық жүр-
гізіп жатқанын білемін. Яғни, жан басына 
қаржыландыру қарастырылған жердің бар-
лығында Face ID базалық талапқа айналуда. 
Біздің міндетіміз – бұл жүйенің қауіпсіз 
болуын қамтамасыз ету және азаматтары-
мыздың одан зардап шекпеуін қадағалау. 
Себебі әңгіме балаларға қатысты болып 
отыр. Жалпы, балалардың биометриясына 
к�птеген елде тыйым салынған. Бүгінгі 
отырыс қорытындысы бойынша биоме-
триялық ақпаратты қорғауды күшейту үшін 
әсіресе заң деңгейінде қандай қосымша 
шаралар қабылдау қажеттігін анықтауымыз 
керек. Сонымен қатар Face ID құралдарын 
пайдалану тәртібіне бірыңғай к�зқарасты 
айқындау маңызды. Биометриялық дерек-
терді жинаумен байланысты емес қызмет 
алушыларды тексерудің балама тәсілдерін 
сарапшылар қоғамдастығымен бірге талқы-
лауды ұсынамын», – деді ол.  

Қызылорда облысында 2023 жылы 
422 балабақшаны мониторингтен �ткізу 
үшін жұмыс тобы құрылды. Нәтижесінде, 
табельдегі к�рсеткіштер мен балалардың 
нақты саны сәйкес келмейтіні анықталды. 
Сондықтан Оқу-ағарту министрлігі бала-
бақша тәрбиеленушілерінің келуін Face ID 
арқылы есептеп отыруды қолға алды. Жоба 
биыл Қызылорда, Атырау және Жамбыл 
облыстарында іске қосылды. Бұл туралы 
кеңес мүшелеріне  Оқу-ағарту вице-мини-
стрі Арай Оразова толығырақ мәлімдеді.  

«Тәрбиеші смартфондағы мобильді 
қосымша арқылы баланы кіреберісте су-
ретке түсіреді, содан кейін баланың суреті 
(бет-әлпетінің биометриясы) серверге 
жіберіледі. Егер биометриялық дерек сәй-
кестендірілсе, табельде балаға «келді» деген 
статус беріледі. Қазақстан Республикасы-
ның Азаматтық кодексінің 145-бабының 
2-тармағына сәйкес, басқа тұлғалардың 
бейнесі бар суреттерді жариялау, пайдалану 
және тарату тек олардың келісімімен ғана 
рұқсат етіледі», – деді ол.  

Сонымен бірге ата-аналар мен пе-
дагогтер жеке деректердің таралу қаупі 
мен тәрбиешілерге тән емес міндеттердің 
жүктелуіне алаңдаушылық білдіруде. Кей-
бір жағдайларда ата-аналардың келісімі 
алынбаған. Осыған байланысты министрлік 
тәрбиешілердің балаларды суретке түсіру 

әрекетін тоқтатып, жүйені жетілдіруді, сон-
дай-ақ келісім жинау туралы заң талаптарын 
қатаң сақтауды ұсынды.

Face ID жүйесін барлық жерде бірдей 
қолдануға болмайды, әсіресе мұндай сәй-
кестендіру қажет емес мекемелерде оны 
енгізуден сақ болу керек. Кеңес мүшесі, 
Мәжіліс депутаты Юлия Кучинскаяның 
пікірінше, Face ID жүйесін елдегі барлық 
балабақшаға енгізуге асықпау керек.  

«Тұлғаны растайтын құжаттар бар емес 
пе? QR-код арқылы цифрлық форматта 
к�рсетілетін құжаттарды да пайдалануға 
болады. Vр баланың дүниеге келген сәттен 
бастап �зіне тиесілі құжаты бар, неге со-
ларды қолданбасқа? Face ID ойлап табудың 
қажеті қанша? Заман талабынан қалмау 
керегін түсінемін, бірақ әңгіме балалардың 
қауіпсіздігі туралы болғанда бәрін мұқият 
таразылау керек. Ертең бұл деректер түрлі 
мақсатта қолданылуы мүмкін. Мұны қа-
жеттілік деп есептемеймін, министрлік ба-
ланың балабақшаға келгенін тіркеудің басқа 
әдісін табуы керек деп санаймын», – деді ол.  

<з кезегінде Денсаулық сақтау вице-ми-
нистрі Ербол Оспанов ведомствоның Аста-
на қаласындағы 56 медициналық ұйымында 
Face ID бойынша пилоттық жоба іске 
асырылғанын айтты. Жалпы қабылдаулар 
саны 813 мыңнан асса, 419 мың азамат 
идентификациядан �ткен, оның ішінде 
195 мыңы – Face ID технологиясы арқылы. 
Енді келесі жылдан бастап министрлік бұл 
тәжірибені бүкіл ел бойынша кеңейтуді 
жоспарлап отыр. Денсаулық сақтау жүйесін-
де балалардың биометриясынан бас тарту 
туралы шешім қабылданды. Ал ересектер 
үшін идентификацияны цифрлық құжат 
арқылы (генерацияланған құпияс�з немесе 
QR-код арқылы) немесе биометриялық де-
ректер бойынша таңдау мүмкіндігі болады. 
Бұл ретте жеке шешімдер қолданылмайды.  

Отырыс қорытындысы бойынша кеңес 
мүшелері орталық және жергілікті атқа-
рушы органдарға қатысты бірқатар ұсыным 
қабылдады. Оның ішінде Face ID жүйесін 
пайдалану кезінде, әсіресе кәмелетке тол-
мағандарға қатысты, азаматтардың жеке 
деректерін қорғау тетіктерін пысықтау 
қажеттігі айтылды. Сонымен қатар Денса-
улық сақтау министрлігіне биометриялық 
идентификация үшін камераны тек азамат 
медициналық ақпараттық жүйеге тіркелу 
кезінде таңдап қосу тәртібін реттеу тапсы-
рылды.  

«Мәжіліс депутаттары реттеушілермен 
бірге биометриялық деректерді пайдалану 
тәртібін реттейтін заңнамаға �згерістер па-
кетін әзірлейтін болады. Енді бұл талаптар 
қатаң әрі нақты болады, Face ID жүйесі 
жеке деректердің қауіпсіздігін қамтамасыз 
ететіндей етіп жасалады. Биометрияны 
пайдаланудың міндеттілігі заң деңгейінде 
ғана, нақты және негізді түрде реттелуі тиіс 
деп санаймыз», – деп түйіндеді Екатерина 
Смышляева.

�.ҚАЛИ

Елордада ерекше форматта 
өткен «Тең мүмкіндіктер» 
инклюзиялық спорт фести-
валінің жеңімпаздарын мара-
паттау рәсімі өтті. Іс-шараға 
еліміздің түкпір-түкпірінен 
200-ге жуық бала қатысты, 
олардың ішінде 66-сы – ерекше 
қажеттілігі бар балалар.

« Т е ң  м ү м к і н д і к т е р »  ф е с т и в а л і 
«AMANAT» партиясы Vйелдер қанаты-
ның бастамасымен «Кедергісіз келешек» 
жобасы аясында Оқу-ағарту министрлігі, 
Қазақстанның бочча федерациясы, Ұлт-
тық ғылыми-практикалық дене тәрбиесі 
орталығы, Спортты дамыту дирекциясы 
және Астана қаласы әкімдігімен бірлесіп 
ұйымдастырылды.  

Марапаттау рәсімінде партия Хатшысы 
Шолпан Каринова бұл фестивальдың ре-
спубликалық деңгейде алғаш рет ұйымда-
стырылғанына баса назар аударды. Оның 
айтуынша, «AMANAT» партиясының 
«Халықпен бірге!» сайлауалды бағдарла-
масы аясында ерекше білімді қажет ететін 

балаларға қолдау к�рсету бойынша ауқым-
ды жұмыстар атқарылуда.  

«Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаев Үкіметке жүктеген тапсырмалары-

ның бірінде қоғамда саламатты �мір сал-
тын насихаттау және бұқаралық спортты 
дамыту қажеттігін айтқан болатын. Бұл 
ретте партиямыздың сайлауалды бағдар-

ламасында к�зделген міндеттің барлығы 
кезең-кезеңімен мемлекеттік органдармен 
бірлесіп іске асырылып келеді. Бүгінгі фес-
тиваль – осы бағытта атқарылып жатқан 
жұмыстың тағы бір нәтижесі. Бұл жарыста 
жеңілгендер жоқ деп есептеймін. <йткені 
екі мыңнан астам баланың арасынан ірік-
телген ең мықты, ең жігерлі қатысушылар 
осында бас қосты. Фестиваль алдағы 
уақытта дәстүрлі түрде ұйымдастырылып, 
к�птеген талантты баланың спортқа деген 
сүйіспеншілігін арттырады деп сенемін», 
– деді ол.  

Оқу-ағарту министрлігінің Ұлттық 
ғылы ми-практикалық дене тәрбиесі және 
спорт орталығының басшысы Арман 
Та ше тов те жарыстың маңыздылығына 
тоқ талып �тті.  

«Бұл шара – ерекше қажеттілігі бар ба-
лалардың әлеуетін арттыруға бағытталған 
маңызды қадам. Жарыс тек спорттық са-

йыс қана емес, ол – жеңіске деген жігер 
мен достықтың мерекесі, тәжірибе алмасу 
алаңы. Еліміздің 16 �ңірінен келген 195 
батыл да �р мінезді спортшы спортты да-
мы туға үлес қосқан жарқын үлгі ретінде 
есте қалады», – деді ол.  

<з кезегінде жарысқа қатысушылар 
мұндай фестивальдардың әрдайым ерекше 
жігер сыйлап, спортқа деген сүйіспен-
шілікті оятатынын айтты.  

«Бұл фестиваль біз үшін үлкен мүмкін-
діктердің есігін ашты. Мұндай шаралар 
бізге жігер береді, жаңа белестерді бағын-
дыруға шабыттандырады. Осындай қолдау 
к�рсеткендерге алғысымыз шексіз», – деді 
жарысқа қатысушы Абылай Vмірханов.  

Шара соңында барлық қатысушы 
арнайы медальдармен, ынталандыру 
сыйлықтарымен және дипломдармен 
марапатталды.  

 «Тең мүмкіндіктер» инклюзиялық 
спорт фестивалі – ерекше қажеттілігі бар 
балалардың спортқа қызығушылығын 
арттыруға және олардың әлеуетін ашуға 
бағытталған маңызды қадам. Мұндай ау-
қымды шаралар қоғамда саламатты �мір 
сал тын насихаттап, бұқаралық спортты 
да мытуға зор ықпал етеді.

�сет САМАТҰЛЫ

ФЕСТИВАЛЬ ЖЕҢІМПАЗДАРЫ 
МАРАПАТТАЛДЫ

Білім беру және денсаулық сақтау саласында биометриялық 
сәйкестендіруді пайдалану мәселесі «AMANAT» партия-
сының Экономика, цифрландыру және инновацияларды 
дамыту мәселелері жөніндегі республикалық кеңесінің 
кезекті отырысында талқыланды.  

ҚАУІПСІЗДІКТІ 
ҚАМТАМАСЫЗ ЕТУГЕ ТИІС

«AMANAT» партиясының Қарағанды облыстық 
филиалында  «Ауыл аманаты» жобасын іске асыру 
жөніндегі семинар-жиналыс өтті.  Жиынға партия ның 
Қарағанды облыстық филиалы облыстық әкімдікпен, 
аудан әкімдіктерімен, Қарағанды облысының Ауыл 
шаруашылығы басқармасымен, «Сарыарқа» ӘККАҚ, 
«Атамекен» өңірлік кәсіпкерлер палатасымен бір-
лесіп атқарды.
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НАРЫҚ

Мұның сыртында, ерікті мүліктік 
сақ тандыру полистері бойынша 
сақ тандыру сыйлықақылары жыл 
ба сы нан 349,4 миллиард теңгеге жеткен. 
Бұл өткен жылдың ұқсас кезеңінен 
4,5%-ға көп. Өсу негізінен мүлікті 
за лалдан сақтандыру бойынша жи нал ған 
сыйлықақылар сомасының ұлғаюымен 
байланысты (15,6%).

Биыл отандық сақтандыру нарығы тарихи жаңа белесіне 
көтерілді. Нарыққа бұрын-соңды болмаған жаңа өнімдер 
шықты. Мысалы, үй шаруасымен, бала бағып үйде отырған 
аналарға лайықты зейнетақысыз қалу қаупі төнетіні мәлім. 
Елде енгізілген жаңа тетік табысы жақсы отағасының 
зейнетақылық жарнасы есебінен, сақтандыру жүйесінде 
үйбикелеріне жұбайымен бірге зейнетақы алуына жол 
ашты. Сақтандыру саласы 2025 жылға қандай жетістіктер-
мен аттамақ?

САҚТАНДЫРУ СЕКТОРЫНЫҢ

Айхан 
ШӘРІП СЕРПІНІ

Осыдан бірер жыл бұрын сақ-
тан дыру компаниялары ту-

ра лы негізінен банктен ипотека ал-
ған қазақстандықтар ғана білетін. 
Клиент �з �мірін сақтандырмаса, 
банк тер ірі несие бермейтіні мәлім. 
Мы  салы, жуырда ғана, 2020 жылы 
елі міздегі сақтандыру секторының 
жиын тықты активі 439 млрд теңгені 
құ ра  ған-тын. Содан бері мемлекет 
бұл саланы дамыту үшін к�птеген заң 
жобасын қабылдады. 

Бүгінде сала «триллион» деп с�й-
лей  тін дәрежеге жетті. Қаржы нары-
ғын реттеу және дамыту агенттігінің 
ха барлауынша, елде 24 сақтандыру 
ұйы  мы бар, оның 9-ы �мірді сақтан-
ды руға маманданған. 2024 жылғы 
қыр күйектің қорытындысында 
(кейін гі айлардың нәтижелері әзірге 
шыққан жоқ), сақтандыру ұйым да ры-
ның жиынтықты активтері 2,8 трил-
лион теңгеден асқан. 2024 жыл дың 
ба сынан 13,4%-ға ұлғайды. 

Сонымен қатар сақтандыру 
ұйым дарының міндеттеме-

лері 2024 жыл ғы қыркүйекте 1,8% 
�сіп, 1,9 трлн теңгеге жетті. Жыл 
ба     сынан бері 21,4%-ға артқан. Агент-
тік маман дарының түсіндіруінше, 
бұл маңызды к�рсеткіш бекітілген 
сақтандыру шарттарының саны да, 
кү тілетін т�лемдері де �скенін к�рсе-
тіп отыр. Мұнсыз сала дамымас еді. 

Тағы бір маңызды жайт: бұрын 
бір қатар ұсақ сақтандыру компа ния-
сы аты дардай болғанымен, заты жұр-

ты. Айтқандай, сақтандыру полисте-
рін бекіту бірте-бірте «бұқаралық 
биз неске» айналып барады. Еуразия 
ұлт тық университетінің студенті Ок-
сана қолы бос кезде сақтандыру по-
лис терін �ткізумен айналысады екен. 

– Кеңседе тапжылмай отыр деген 
жоқ. Барлығы онлайн жүреді, тіпті 
ұя лы қосымшасы іске қосылды, бар 
шаруаңды сонымен атқарасың. Тә-
жі ри бең, жұмыс �тілің жоқ па? Қара-
май ды. Мен оқу курсынан �тіп ал-
дым. Сақтандыру компаниялары 
ен ді кез келген кәмелетке толған 
жас қа ресми түрде сақтандыру по-
лис терін сатып, ақша табуға мүм кін-
дік береді. Шетелге шығатын саяхат-
шы лардың медсақтандыруын рәсім-
дей мін. Барлық таныстарға авток�лік 
пен пәтерлерді сақтандыру қызметін 
сатамын, – дейді студент қыз. 

Ол әзірге айына жүз мыңның ай-
наласында табады екен. Жұмыс 
берушісі – ірі сақтандыру ком па ния-
сы 300 мың теңгеге дейін кірісті уәде 
ете ді. Ақшасы апта сайын картаға 
ау дарылып тұрады. Сақтандыру аген-
ті неғұрлым к�п полис сатса, соғұр-
лым к�п табады. Жұмыс кестесі мен 
сату к�леміне қатысты агенттің �зі 
би, �зі қожа.

Басқа бір компанияның 3 жел-
тоқсанда жариялаған хабарлан-
дыруы на сенсек, ол сақтандыру 
аген  тіне 800 мың теңгеге дейін т� леу-
ге дайын. Бірақ үміткерден 3 жылға 
дейін жұмыс тәжірибесінің болуын 

қам тушылар сияқты қаптаған сақ-
тандыру агенттері зыр жүгіріп, қой-
май-қоймай қолқалап жүріп, по-
листер сату арқасында 2024 жылдың 
ба сынан бері сақтандыру ком па ния-
ларына клиенттерден 1 триллион 
тең ге сыйлықақы-премия түсірген! 
Бұл 2023 жылдың ұқсас кезеңімен 
са лыстырғанда 49,5%-ға к�п. Мұндай 
ға ламат табысқа кез келген «желілік 
мар кетинг» қызғана, қызыға қарары 
с�з сіз.

САҚТАНДЫРУДАН ЕЛГЕ 
ҚАЙЫР БАР МА?

«Сақтандыру сыйлықақылары 
к� лемінің ұлғаюы жасалатын сақ тан-
дыру шарттары санының �су үрдісіне 
сәй кес келеді және елде сақтандыруға, 
әсі ресе сақтандырудың ерікті түр ле-
ріне сұраныстың ұлғайғанын к�р се-
теді. Сақтандыру сыйлықа қы лары-
ның �суінің негізгі драйвері ерікті 
же ке сақтандыру сыныбы болып 
отыр. Ол бойынша сақтандыру сый-
лы қақыларының к�лемі 2024 жыл-
дың 9 айында 546,3 млрд теңгені 
құра ды, бұл �ткен жылдың ұқсас 
ке зеңінен 123,3%-ға к�п! Aсу негі зі-
нен зейнетақы аннуитеттік сақтан-
дыру сыйлықақысының ұлғаюына 
байланысты», – деді Қаржы нарығын 
реттеу агенттігі.

Мұның сыртында, ерікті мүліктік 
сақ тандыру полистері бойынша сақ-
тандыру сыйлықақылары жыл ба сы-
нан 349,4 миллиард теңгеге жеткен. 
Бұл �ткен жылдың ұқсас кезеңінен 
4,5%-ға к�п. Aсу негізінен мүлікті 
за лалдан сақтандыру бойынша жи-
нал ған сыйлықақылар сомасының 
ұлғаюымен байланысты (15,6%).

Жарнама, пиар, маркетингке 
елік кен ел �мірін, к�лігін, 

бас панасын, басқасын белсенді сақ-
тан дырып жатыр екен. Ал содан 
олар  ға пайда бар ма? Агенттіктің 
мә лі метінше, 2024 жылғы қыркүйек-
те, бір айда сақтандыру компания-

қыз меткер 2 мил лиард теңгеге жуық 
осын дай т� лем алғанын айтты. Қо-
сым ша 19,7 мил лиард теңгеден тұра-
тын резерв қа лыптастырылған. 

Алдын ала дерек бойынша 2024 
жы лы АCТ-тың орташа м�лшері бар-
лық құрауышын қоса алғанда 208 
мың теңгеден асады. 2030 жылы т�-
лем орта есеппен 339 мың, 2035 жы-
лы – 519 мың теңге болмақ.

Қаржылық реттеу агенттігі т�ра-
ға сы орынбасарының дерегінше, 
отан дық сақтандыру нарығына 2 
жаңа �нім – «кейінге қалдырылған» 
және «бірлескен» зейнетақы аннуи-
тет тері жолдама алды. 

– Кейінге қалдырылған зейне та-
қы аннуитеті азаматтарға 45 жастан 
ан нуитет келісімшартын бекітуге 
мүм кіндік береді. Бұл жағдайда ол 55 
жас тан ай сайынғы және �мір бойғы 
зей нетақы аннуитеті т�лемдерін ала 
бас тайды. Бірлескен зейнетақы ан-
нуи теті жақын туыстарға, ерлі-
зайып тыларға БЖЗҚ-дан әкеткен 
зей нетақы жинақтарын �зара бірік-
ті ріп, зейнетақы аннуитетін сатып 
алу ға мүмкіндік береді. Мысалы, 
ері нің зейнетақы жинағы үлкен, әйе-
лінікі тым аз болса, біріктірген соң, 
жұбайлар 55 жастан кейін екеуі де 
�мір бойы әрі тұрақты зейнетақы ан-
   нуитеті т�лемдерін ала алады. Мұ ның 
сыртында оларға мемлекет те зей-
нетақы т�лейді, – деді М.Хад жиева.

Бұл �нім де сұранысқа ие. Осы 
жыл дың 1 қарашасындағы 

жағ дай бойынша елде жалпы сақтан-
дыру сыйлықақысы 655,4 млн теңгені 
құрайтын 106 мың зейнетақы аннуи-
теті шарты бекітіліпті.

Тағы бір �нім – 2024 жылдың 23 
қа занында Қазақстанда медицина 
қыз меткерлерінің кәсіби жауап кер-
ші лігін сақтандыру енгізілді. 

– Сақтандырудың бұл түрі ха лық-
ты дәрігерлердің, медицина қыз мет-
керлерінің кәсіби қателіктерінен, 
са пасыз медициналық қызметтен 
қор ғауды күшейтуге бағытталған. 
Сақ тандыру полисін ресімдеу про це-
сін жеңілдету үшін медициналық 
ұйым дарға сақтандыру шартын жа-
сасуға, ал пациенттерге сақтандыру 
т� лемін электрондық нысанда алуға 
мүм кіндік беретін бірыңғай сақтан-
дыру пулының платформасы іске 
қосылды, – деді Мария Хаджиева. 

Биылғы 20 қарашадағы жағдай 
бойынша медицина қыз меткер ле рі-
нің кәсіби жауапкершілігін сақтан-
ды рудың 712 шарты жасалды. С�йтіп,             
155 мың қызметкердің жауапкершілігі 
сақтандырылды.

Қорыта айтқанда, сала дамып, 
ал ға басып келеді. Айтқандай, жуыр-
да бір топ Мәжіліс депутаты Үкіметке 
жү гініп, міндетті сақтандыру бойын-
ша т�лемнің ең жоғарғы (шекті) со-
ма сын к�теруді ұсынды. Ол сома к�п 
жыл дан к�терілген жоқ және 600 
АЕК-ті құрайды. Депутаттардың 
пайым дауынша, бұл қаржы қым  бат-
шы лық пен девальвация жағдайында 
салоннан шыққан жаңа к�лікті ж�н-
деп, қалпына келтіруге жетпейді. 
Қым  бат к�ліктің бір шамының (фара) 
�зі бірнеше миллион тұрады. Бірақ 
Пре мьер-Министр сақтандыру ком-
па нияларын одан к�п т�леуге мәж-
бүрлеуді құптамады. 

– Клиенттердің т�лейтін сақтан-
дыру сыйлықақыларын к�термей, 
сақ тандыру т�лемдерінің шекті со-
ма сын жоғарылату қиын. К�лік құ-
рал дары иелерінің азаматтық-құ қық-
тық жауапкершілігін міндетті сақ тан-
дыру (КҚИ АҚЖМС) құны Қа зақ-
стан да к�п емес. Сақтандырудың 
ор та ша құны 15 мың теңге болғанда, 
биыл шекті сомасы 600 АЕК немесе 
2 215 200 теңге болды. Салыстырсақ, 
Ресейде сақтандырудың орташа құны 
7 300 рубль (35 989 теңге), т�лемі – 
400 000 рубль (1 972 000 теңге). Батыс 
Еу ропада сақтандыру полисінің орта-
ша бағасы 500 еуро (ресми бағам 
бойынша 275 955 теңге), т�лемі – ша-
ма мен 5 000 еуро (2 759 550 теңге), – 
деді Үкімет басшысы Олжас Бектенов.

Оның айтуынша, КҚИ АҚЖМС 
сақ тандыру ұйымдарына үлкен табыс 
әкелмейді. Олардың т�лейтін сақтан-
дыру т�лемдерінің сомасы кейде 
жинайтын сақтандыру сыйлықақы-
сы нан асып түсіп жатады екен. 

Десек те, Олжас Бектеновтың ай-
туын  ша, қаржылық реттеушіге 
(агент     тік) нарықта бой к�терген жаңа 
мә селелерді қорытып, заңнамаға тү-
зету лер әзірлеуге тапсырма беріліпті. 
Қалай болғанда, сақтандыру саласы 
әл дебір �мірлік қиын жағдайға қал-
ған азаматтарға к�мекке келетін 
әлеу  меттік міндетін атқару сыртында, 
эко  номиканың артуына да қал-қада-
ри үлесін қосып жатқаны байқалады.

лары сақтандыру жағдайына тап 
бол ған �з клиенттеріне 30,9 миллиард 
тең ге �темақы беріпті. Биылғы жыл-
дың басынан т�ленген сақтандыру 
т� лемдері 233,8 миллиард теңгені 
құ ра ды, бұл �ткен жылдың ұқсас ке-
зеңі нен 22,9%-ға к�п. 

Бұрын сақтандыру компа ния-
лары әрнені сылтауратып, сақ тан-
дыру жағдайы туындағанда тиісті 
т� лемді т�лемеуге ұмтылатын. Мұн-
дай арамзалық әлі де кездеседі, бірақ 
нақ ты сандар олардың жомарт бола 
түс кенін аңғартады. Биылғы т�лем-
дер дің �суі, негізінен қызметкерді 
жа затайым оқиғалардан міндетті 
сақ тандыру бойынша т� лемдердің 
ұлғаюымен байланыс ты. Бұл 2024 
жылы зиянды еңбек жағ дайларында 
жұмыс істейтін қыз мет керлер үшін 
жаңа «арнайы әлеу мет тік т�лемнің» 
(АCТ) енгізілуімен бай ланысты.

САУДА К�РІГІН ЖАҢА 
�НІМДЕР ҚЫЗДЫРДЫ

Қаржы нарығын реттеу және да-
мыту агенттігі т�рағасының орын ба-
сары Мария Хаджиева сақтандыру 
на рығында жаңа �нім түрлері пайда 
бо лып жатқанын хабарлады. Оның 
бірі Президенттің тапсырмасымен 
биыл дан бастап енгізілген «арнайы 
әлеу меттік т�лем» (АCТ). Оған сәй-
кес, сақтандыру компаниялары есе-
бі нен зиянды еңбек жағдайларында 
жұ мыс қызметкерлерге АCТ т�ле не-
ді. Оны алу үшін 2 талап қана қойы-
ла ды: экономиканың 19 саласында 
зиян ды жұмыс атқаратын адамның 
жасы 55-ке толуы және БЖЗҚ-да ке-
мінде 7 жыл кәсіптік зейнетақы ау да-
рымдарының болуы.

БЖЗҚ мәліметінше, АCТ та-
ғайын дау үшін міндетті шарттарға 
2024 жылы  – 37 мыңнан, 2030 жылы 
– 58 мыңнан, 2035 жылы – 95 мың-
нан астам жұ мыс кер үміткер бола 
ала ды. Мария Жа малқызы биылғы 
жыл дың 9 айын да 8,7 мыңнан астам 

дай сауда орталығының бір бұры-
шын да қысылып отыратын. Тіпті, 
бас панада тіркелген, �з меншігі 
мил лионнан аспайтын кеңсесымақ 
бо лып келетін. Тек мұнай-газ ал-
пауы т тарымен, ірі жекеменшік және 
ұлт тық компаниялармен тікелей ын-
тымақтастық орнатқандары ғана 
бе    дел-ажарға, дүние мен базарға ие 
еді. Нарықтың алыптана түсуі ар-
қасында бұлардың әрқайсысы дерлік, 
тіп ті еңселі жеке ғимараты мен жан-
жақ ты филиалына ие апайт�с фир-
ма ларға айналды. 

Мысалы, сақтандыру ұйымдары-
ның меншікті капиталы 2024 жылғы 
қыр күйекте, бір айда тағы 2,8%-ға 
не месе 24,3 млрд теңгеге артып, жал-
пы сомасы 898 миллиард теңгеге 
дейін жеткен. 

БҰЛ – ЕНДІ БҰҚАРАЛЫҚ 
БИЗНЕС

2024 жыл басталғалы бері олар 
же ке және заңды тұлғалармен 16,9 
мил лион сақтандыру шартын жасас-

талап етеді. «Жұмыс кестесі: еркін, 
то лық емес күн және қашықтан жұ-
мыс. Т�лемі ай сайын. Клиенттермен 
жұмыс істеуі, �німдер бойынша 
кеңес-консультация беруі, полистер 
рәсімдеуі қажет. Бізден марапаттар, 
сый лықтар, саяхаттар, акциялар», – 
дейді сақтандыру компаниясы. 

Осындай бұқарамен тығыз ын-
тымақтастығының арқасында сақ-
тан дыру нарығы толық емес жылда 
16,9 миллион сақтандыру шартын 
бекіту жетістігіне жетіп отыр. Бұл 
2023 жылдың ұқсас кезеңімен са лыс-
тырғанда 35,8%-ға артық! Яғни, �сім 
қарқыны алапат. Егер Қазақстанның 
бү кіл экономикасы осындай қарқын-
мен �ссе, республика оншақты жыл 
ішін де дамыған елдерді қуып жетер 
еді. Негізгі, �сім жазатайым оқи ға-
лардан сақтандыру (3,9 млн шарт, 
160,4%-ға �су!) және �мірді сақ тан-
дыру (497,3 мың шарт, �сімі – 22%) 
бойынша шарттарға тиесілі.

Мына жайтты біліп, тағы там са-
ныңыз: кәсіби мамандары, студент-
тер, үйбикелер, �зін-�зі жұмыспен 
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Таяуда ғана Disney ком-
паниясының «Моана 2» 
анимациялық фильмі қа-
зақ тіліне аударылды деп 
бөркімізді аспанға атқан 
едік. Әйткенмен әйгілі 
туындыны балаларына ана 
тілінде көрсеткісі келген 
ата-аналар кинотеатрларда 
қазақша сеанстардың қо-
лайсыз уақытқа қойылғаны-
на және орысша сеанстарға 
қарағанда азырақ екеніне 
наразы.

«Моана 2» анимациялық фильмі к�-
рер менмен қауышқан т�рт күнде (28 
қа ра ша – 1 желтоқсан) бірнеше рекорд 
ор натып үлгерген. Халықаралық «Қазақ 
тілі» қоғамының президенті Рауан Кен-
жеханұлы бұл нәтижемен тоқтап қалуға 
болмайды дейді.

– «Моана 2» анимациялық фильмі 
алғашқы уикендте бірнеше рекорд ор-
натты! «Моана 2» фильмінің қазақша ду-
бляжының кассалық табыс үлесі алғашқы 
уикендте (28 қараша – 1 желтоқсан) 31 
миллион теңгеден асты. Бұл – қазақ ті-
лін дегі анимациялық фильмдер арасын-
да үздік к�рсеткіш, жоғары нәтиже. Ал 
«Моана 2» қазақ және орыс тілдерінде 
Қазақстанның бокс-офистер кестесінде 
алғашқы орынға шықты. Қазақстан-
дағы анимациялық фильмдер тарихында 
алғашқы күндердің �зінде жаңа рекорд 
орнатты. 

Дегенмен бұл нәтижемен тоқтап қа-
луға болмайды. Сондықтан «Моана 2»-ге 
бара түсейік! Қазақстан кинотеатрларын-
да бүгін (03.12.2024) жалпы саны қазақ 
тілінде 162 к�рсетілім жоспарланған, – 
деп жазды Рауан Кенжеханұлы Facebook 
парақшасында.

;лбетте, «Моана 2»-ның қазақша ду-
бляжының кассалық табыс үлесі алғашқы 
уикендте-ақ рекордтық деңгейге жеткені  
– қазақтілді к�рермен үшін, қазақтілді 
контентті дамытсақ деп талпынған тіл жа-
нашырлары үшін үлкен жеңіс, зор қуаныш. 
Себебі әдетте кинотеатрларда әлемдік бір 
киноның премьерасы к�рсетіле қалса, 
прокатындағы тіл мәселесі «к�зге шыққан 
сүйелдей» қазақтілді к�рер меннің маза-
сын ала бастайтыны бар. Ана тіліндегі 
әлемдік таңдаулы фильмдерді кеңінен 
насихаттасам, қазақ дубляжын қолдасам 
деген алаң к�ңілмен кинотеатрға бет 
алған к�рермен іздеген фильмнің қолай-
сыз уақытқа қойылғанына, билеттің жоқ 
екеніне үнемі шағымданады. Мәселен, 
журналист Бэлла Орынбетова әлеуметтік 
желіге 28 қараша күні-ақ кинотеатрларда 
к�рсетілетін «Моана 2» анимациясының 
прокатындағы қазақтілді сеанстың қолай-
сыз уақытқа қойылғанын жазды.

– Disney кинокомпаниясының қазақ 
тіліне (�з есебінен!) дубляждаған «Моана 
2» анимациялық фильмі 28 қарашадан 
бастап кинопрокатта к�рсетіледі. Алайда 
к�птен күткен фильмді қызым екеуіміз 
жұрт қатарлы премьера күні к�ре алмай-
мыз. Себебі қазір 28 қараша күні кино-
театрларда Моананың қазақша сеансына 

Тілекгүл ЕСДӘУЛЕТ

 Ұйымдастырушылардың мәлімде-
уінше, халықаралық байқауға қатысу 
үшін 100-ден астам �тінім келіп түскен. 
Комиссияның �тінімдерді сарапқа салуы-
ның нәтижесінде, лайық деп танылған 
22 картина байқауға қатысуға іріктеліп 
алынған. Түрлі мәдениет �кілдерінің 
тоғысатын алаңына айналған кинофести-
вальдың биылғы маусымына Қазақстан, 
Қырғызстан, Aзбекстан, Түрікменстан, 

;зербайжан, Тәжікстан, Түркия, сон-
дай-ақ Ресейдің Татарстан және Якутия 
аймақтарынан келген �кілдер қатысты. 

– Бұл жыл біз үшін ерекше маңызға 
ие. Себебі «Еуразия» кинофестивалі ұзақ 
үзілістен кейін қайта жанданып, жаңа 
белеске қадам басты. Біз биыл Шәкен 
Аймановтың мәдени мұрасын дәріптеп, 
қазақ киносының байлығын әлемге та-
нытуды к�здейміз. Оның фильмдері жас 
буынға шабыт берді. «Қазақфильм» кино-
студиясының қайта жаңғыруы да с�зімізді 
айқындай түседі. Осындай ауқымды 

іс-шаралардың �туі, ең біріншіден, ки-
немотографтар арасындағы байланысты 
нығайтуға үлес қосады. Кәсіби мамандар 
�зге мемлекеттердің туындыларымен 
таны су арқылы тәжірибе алмасады. Ке-
йіннен бір-бірімен серіктестік байланыс 
орнатып, ортақ жобаларды жүзеге асыруға 
мүмкіндік бар, – деді Шәкен Айманов 
атындағы «Қазақфильм» киностудиясы 
президентінің міндетін атқарушы, фести-
валь директоры Айдар Омаров. 

Халықаралық фестивальға ұсынылған 
тың туындылардың бірі – Польша мем-
лекетінің атынан сынға түскен «Жоқтың 
қасы» атты әлеуметтік-психологиялық 
фильм. Бір қызығы, шағын ғана бюджет 
қарастырылған фильм небәрі 17 күннің 
ішінде түсірілген. Ал актерлердің р�лін 
кішігірім театрдың әртістері алмастырған. 
Фильм режиссері Гжегож Дебовскийдің 
с�зінше, картинаның түсірілуіне елдегі 
шерулер мен наразылық оқиғалары негіз 
болған. 

– Мен наразылықтарға қатысқан 
адамдарды бақылап, әр елде �зіне тән 
әлеуметтік мәселелердің бар екенін түсін-
дім. Туындаған жағдайдың �мірімізге 
тигізетін ықпалы бізді ортақтастырады. 
Нәтижесінде, мен әлеуметтік мәселелер-
ден бастап адам �міріндегі психологиялық 
�згерістерге алып келетін оқиғаларды 
қамтитын туынды түсіргім келді. Фильм 
сценарийі жас кинематографистер бай-
қауында қаржыландыруға қол жеткізді. 
Осының арқасында қағаздағы сюжетті 
экраннан к�рсету мүмкіндігі туды, – деді 
польшалық режиссер Г. Дебовский.

Бір аптаға жалғасқан халықаралық 
кинофестивальдағы басты оқиғалардың 

бірі – Шәкен Аймановтың әйгілі «Алдар 
к�се» фильмінің қалпына келтірілген 
нұсқасы үлкен экранда к�рсетілді. Шәкен 
Айманов шығармашылығын жаңа сапада 
тамашалаған к�рермен аталған фильм 
терең мазмұнымен ғана емес, Шәкен Ай-
мановтың режиссер, сценарист әрі актер 
ретінде �зі түскен р�лімен де қызықты 
екенін айтады. 

– Қазір менің немерем 9-сыныпта 
оқиды. Aзі «Алдар к�се» фильмін тама-
шалағысы келді. ;рине, мен оның бұл 
таңдауы үшін қуандым. Aйткені арты-
мыздан еріп келе жатқан жас ұрпақ осы 
шедевр туралы білуге тиіс, – деді фильмді 
тамашалауға келген к�рерменнің бірі 
Шұрағали ;лжанов. 

Халықаралық іс-шара аясында құрыл-
ған іскерлік алаң кино саласында әйел-
дерде кездесетін қиындықтар, олардың 
қол жеткізген белестері мен болашақтағы 
жоспарларын талқылауға мүмкіндік берді. 
Жиынға қатысқан қазақстандық режиссер 
Шәрипа Оразбаева әйелдер киносын да-
мыту мәселесінде мемлекеттік қолдауға 
үміт артатынын атап �тті.  

– Қазір елімізде әйелдер киносы 
қарқынды түрде дамып келеді. К�птеген 
әйел режиссер �з туындыларын к�гілдір 
экран арқылы к�рсетіп, жетістіктерге қол 
жеткізіп отыр. Бұрын әйелдер негізінен 
авторлық кино түсірсе, қазір мемлекет 
қолдау к�рсетеді деп үміттенеміз. Қазақ 
әйелдерінің �мірін, ішкі сезімін, уайымы 
мен қоғамда туындайтын мәселелерді 
экран арқылы к�рерменге жеткізгіміз ке-
леді, – деді режиссер Ш. Оразбаева. 

Сонымен, халықаралық фестиваль қо-
рытындысы бойынша Орталық Азия және 

түркі әлемі елдері елдері байқауының «Ең 
үздік фильм» аталымында «Ақ тырналар 
билейтін жерде» (Саха Республикасы, Ре-
сей), фильмі жеңіске жетті. Картина салт-
дәстүрді сақтай отырып қазіргі заманның 
сынақтарына т�теп беруге  шақырады. 
Қырғызстандық «Шекарадағы мәміле» 
фильмінде басты р�лді сомдаған Абылай 
Марат «Ең үздік ер адам р�лі» үшін ма-
рапатталды. Жүлдеге ие болған триллер 
жамандық пен жақсылық арасындағы 
тартыс жайлы баяндайды. Ал «Ең үздік 
әйел р�лі» аталымы бойынша «Ғашықтар 
тауы» фильміне (режиссер: Салават Юзе-
ев) түскен татарстандық актриса Эльза 
Каримова үздіктер қатарынан к�рінді. 
Сондай-ақ Оңтүстік Кореядан келген ре-
жиссер О Чжон Миннің күрделі құрылы-
мы мен философиялық ой тереңдігімен 
ерекшеленген «Жыл маусымдары үйі» 
фильмі (Оңтүстік Корея) «Үздік режис-
сура» аталымы бойынша жеңімпаз деп 
танылды. Одан б�лек, Орталық Азия мен 
түркі әлемі елдері арасындағы байқауда 
қазақстандық режиссер Аруан Анартай-
дың «Жоқтау» фильмі «Үздік режиссура» 
аталымын иеленді. Фильм дәстүрлі аза 
тұту рәсімі арқылы дүниеден озған адам-
ның кейпін мәңгі есте сақтаудың терең 
мағынасын ашуға бағытталған. 

Айта кетейік, биылғы кинофестиваль-
да қазылар алқасының 70 пайызын Түр-
кия, Қытай, Франция, Aзбекстан, Қыр-
ғызстан, Ресей, Швеция, Марокко сынды 
мемлекеттерден келген сарапшылар то-
лықтырды. Бұл жыл сайын іс-шараға қы-
зығушылық танытушылар санының артып 
келе жатқанының және фестивальдың 
халықаралық масштабта маңызды р�лге ие 
іс-шараға айналғанының айқын к�рінісі. 

ҚАЙТА ЖАНДАНҒАН «ЕУРАЗИЯ»

Орталық Азия мен түркі әлемінің киноиндустрия саласындағы 
мәдени қазыналарын паш ететін XVII халықаралық «Еуразия» ки-
нофестивалі мәресіне жетті. Іс-шараның фестиваль тарихындағы 
ерекшелігі де сол, биыл ауқымды жоба қазақ киносының жарық 
жұлдызы Шәкен Аймановтың 110 жылдығы мен «Қазақфильм» ки-
ностудиясының 90 жылдық мерейтойымен тұспа-тұс келіп отыр.

Алтынай БАУЫРЖАНҚЫЗЫ,
Алматы қаласы

жұмыстан кейін �зіміз қалаған уақытта 
бара алмаймыз. Осы елдің азаматы ретінде 
ашынбай, шуламай, күреспей, жай ғана 
тып-тыныш қазақша киноға бара алатын 
күн туа ма екен? Неге қарапайым адам құ-
қымды пайдалану үшін күрескер режимін 
қосуым керек?! – деді ол. 

Б. Орынбетованың жазуынша, Kino.kz 
сайтына мультфильмнің үш күнгі (28-30 
қараша) кестесін ғана жарыққа шығарған. 
Дегенмен үш күнде де «Моана 2» анима-
циялық фильмінің қазақша дубляжына үш 
сеанс қана берілген. Яғни, Алматыдағы  
28 қарашадағы 52 сеанстың үшеуі ғана 
қазақша дубляжға тиесілі болған.

«Моана 2» к�рермен назарына ұсы-
нылған алғашқы күндері Астана кино-
театрларында да осындай жағдай болды. 
Нақты айтар болсақ, қарашаның 30-ы 
күнгі 149 сеанстың 16-сы ғана қазақша 
болса, оның �зі күндізгі сағат 1-2 шама-
сына қойылса, кешке мүлдем болмады. 
Ал 3 желтоқсан күні кестеде 92 сеанс бол-
са, оның 30-ы қазақ тілінде ұсынылды. 
К� ріп отырғанымыздай, бір-екі күнде 
қазақ ша сеанстың саны артты. Кинотеа-
трларға к�птеп ағылған к�рермен талабын 
ескеріп, кинопрокатшылар да райынан 
қайтқанға ұқсайды.  

К�зіқарақты к�рермендердің айтуын-
ша да, фильмнің қазақ тіліндегі сеансына 
уақыт талғамай барып жатқан адам қарасы 
к�п, әсіресе бір баласын к�теріп, екін-
шісін жетектеп келетін к�рермен саны 
к�бейген. Иә, кинотеарлардағы қазақша 
сеансқа к�рерменнің к�п барып жатқаны 
қуантады.  Дегенмен к�рермен талабының 
ескерілуі үшін Бэлла Қасымқызы айтқан-
дай, әрбір қарапайым қазақ күрескер 
режимін қосуы керек пе? Айтайық...

«КҮРЕСКЕР РЕЖИМІ» 
ҚОСЫЛҒАНЫ РАС...

«Моана 2» анимациялық фильмінің 
қазақ тіліндегі тұсаукесері болған 28 қа-
раша күні-ақ к�рермендердің бірі, жур-
налист Алмас Алтай:

– Моана – картинасының бояуы қа-
нық, баланың қиялын алысқа жетелейтін 
ғажап фильм. Адамгершілікке, мейірімге, 
отансүйгіштікке үндейді. Барайық, қа-
зақтар! Қазақшасына барайық! Қазақша-
сын талап етейік! – деді.

– Қызымды ертіп «Моана 2» фильміне 
барып келдім. Адам қарасы к�п, бала-
лы отбасы к�п, қазақша дубляждалған 
фильмдерге бару дәстүрі қалыптасып 
келе жатқан сияқты. Қазақша сеанстар-
ды ыңғайсыз уақытқа қоюға тырысып, 
кестеден ығыстырып тастауға асыққан 
кинопрокатшылардың әрекетіне қара-
мастан, қазақшасына баратын дағды 
қалыптаса бастады. Енді 18 жасқа де-
йінгі балаларға арналған фильмнің бәрін 
қазақша дубляж дауға міндеттеу керек. 
Биліктен осыны талап етейік, – деп жаз-
ды журналист Жалғас Ертай Facebook  
парақшасында.

Демек, Алмас Алтай немесе Жалғас 
Ертай сияқты қазақтілді к�рерменнің кез 
келгені «Барайық, қазақтар! Қазақшасына 
барайық! Қазақшасын талап етейік!» деп 
шырылдауға әзір. Aйткені Disney сияқты 
компаниялардың әлемдік премьераларды 
қазақтілді к�рерменге бейімдеп, қазақша 
дубляждауға �з тарапынан қаржы б�ліп, 
қолдау к�рсетуі – тәуелсіз 30 жылдан ас-
там уақытта жеткен жетістіктеріміздің ең 
абзалы, ең ұтымдысы десек қателес пейміз.

Биыл халықаралық «Қазақ тілі» қоға-
мының ұйытқы болуымен әйгілі ірі сту-

диялар әлемдік премьераларын қазақ 
тілінде ұсына бастады. Disney мен Pixar 
студияларының қазақ тілін қолдау баста-
масын Sony Pictures компаниясы қоштап 
�з қаражатына әлемге танымал туынды-
ларды аударып, қазақша дубляждауды 
қолға алды. Бұған дейін де т�рткүл дүние 
к�з тіккен танымал туындылар мемле-
кеттің қаржысына демеушілердің к�ме-
гімен аударылып, к�рерменге ұсынылып 
жүрді. Бірақ дәл бүгінгідей халықаралық 
студиялардың қаржысына аударылып, 
дубляждау үрдісі болған жоқ. 

Жалпы фильмдерді түрлі елге бейім-
деп, дубляждау  Disney компаниясында 
бұрыннан бар. Мысалы, Disney, Pixar 
және  Sony компаниялары жаңа фильм 
шығарған кезде оны 30 шақты тілге ау-
дарып, дүниежүзіне таратады. Биылдан 
бастап қазақ тілі де Disney, Pixar және  
Sony компаниялары таңдаған тілдер қа-
тарына еніп отыр. 

Халықаралық «Қазақ тілі» қоғамының 
президенті Рауан Кенжеханұлының ай-
туынша, әлемдік студиялардың қазақтілді 
ортаның қызығушылығын ескеріп, туын-
дыларын �з есебінен аударып, ұсынуы – 
біз үшін �те жақсы жаңалық.

– Қазақ тіліне аударылып жатқан 
фильмдерді кеңінен насихаттап, кино-
театрларға барып, қазақ дубляжын қолдау-
ға шақырамыз. ;лемдік студиялардың 

қазақтілді ортаның қызығушылығын 
ескеріп, туындыларын �з есебінен ауда-
рып, ұсынуы  – біз үшін �те жақсы жаңа-
лық. Биылғы әлемдік премьералардың 
қазақ тіліндегі аудармасы бұрын-соңды 
болмаған рекордтық к�рсеткіштерге 
жетті. Қазақша кино қарауға ықыласты 
қауымның к�бейгені анық байқалды. 
Алдағы уақытта танымал туындыларды 
қазақ тіліне аудару дәстүрі жалғаса береді. 
Бұл тіліміздің, әсіресе, балалар мен жастар 
үшін тартымдылығын арттыруға және 
кеңінен таратуға бағытталған тиімді тәсіл 
деп санаймын, – дейді ол.

М�СЕЛЕНІ ЕҢ АЛДЫМЕН 
НАРЫҚ РЕТТЕЙДІ

Қазір қалаларда қазақтың саны �сті. 
Қазақша сұраныстың артып келе жатқа-
ны жасырын емес. Халыққа қызмет 
к�рсету орталықтарында, мейрамхана, 
кафелерде, сауда орындары мен ойын-са-
уық кешендерінде, кинотеатрларда ана 
тілінде қызмет к�рсетуді талап ететін 
тұтынушылар саны к�бейді. Елімізде 
Рамиль Мухоряпов сияқты тіл дауына 
тап болған кәсіпкерлер де бар. Мемлекет 
тарапынан 2021-2025 жылдарға арналған 
тілдерді дамыту бағдарламасында қазақ 
тілінің ұлттық корпусын қалыптастыруға 
арналған жоба қазақша контентті аяқтан 
тұрғызу бағытында жұмыс істеп жатыр.

Уақыт озған сайын отандық нарық үшін 
сапалы контент �ндіру, әсіресе қазақтілді 
контентті �ркендету заман талабына айна-
лып келді. Тіпті, басқасын айтпағанда, қа-
зақша дубляждың бизнес к�зіне айналып, 
бюджет есебіне қаржы құю мүмкіндігі зор. 
Тоқсаныншы жылдардағыдай емес, қазақ 
баласы театрға барудың ләззатын сезініп, 
к�рермен мә дениетін жаңа ғасыр талабына 
сай қалыптастырды. ;сіресе, жастардың 
к�бі кино к�руге құштар.

Мемлекет басшысы Қ. Тоқаев та 
былтыр қазақтілді контенттің үлесін арт-
тыруды тапсырды. Жақында Мәдениет 
және ақпарат министрі Аида Балаева да 
мемлекеттік тілдегі контентке сұраныс 
бүгінде 80% екенін, соған сәйкес анима-
циялық фильмдер мен киноларды қазақ 
тіліне дубляждау процесіне �згерістер 
енгізілгенін айтты.

 – Бұл мәселені, ең алдымен, нарық 
реттейді. Біз, әрине, мүдделіміз, �йткені 
қазір қазақ тілі сұранысқа ие. Аудито-
рияның 80%-ы қазақ тіліндегі контентті 
тұтынады. Кино мен �нерді ең алдымен, 
қазақ тілінде дамытуға мән беріледі. На-
рық осыған бағдарланады және біз осы 
бағытта жұмыс істейміз, біздің барлық 

�німіміз қазақ тілінде шығарылады, – 
деген болатын министр.

 Десе де, к�рермен сұранысын қанағат-
тандыруда, әсіресе қазақтілді к�рермен 
құқығын қолдауда жоғарыда айтқаны-
мыздай «күрескер режимі» керек. Aйт-
кені мемлекеттік бюджеттен 2023 және 
2024 жылдары 443 млн теңгеден б�лінген 
қаржыға бірде-бір фильм бюджет есебінен 
аударылмай, қаражат кері қайтарылғаны 
�тірік емес. Сондықтан қазақтілді әрбір 
тұтынушы �з құқығының қорғалуын қы-
рағылықпен қадағаласа, с�ге жамандауға 
асықпаған абзал.

ҚАЗАҚША СЕАНСҚАҚАЗАҚША СЕАНСҚА
ҚАШАН ҚАРЫҚ БОЛАМЫЗ?ҚАШАН ҚАРЫҚ БОЛАМЫЗ?

НАРЫҚ
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ДАМУ

МЕМЛЕКЕТТІК ҚЫЗМЕТТІҢ 
ТҰҒЫРЫН ТІКТЕГЕН
Астанада Мемлекеттік қызмет істері агенттігі БАҚ өкілдерінің басын қосып, 
агенттікте атқарылған жұмыстар мен мекеменің алдағы жоспарларын 
таныстырды. Бүгінде агенттік сыбайлас жемқорлық тәуекелдерін болдыр-
мау, әкімшілік рәсімдерді оңтайландыру және мемлекеттік органдар жұ-
мысының ашықтығын арттыру мақсатында бюрократиялық кедергілерді 
төмендету бойынша жүйелі жұмыс жүргізуде. Баспасөз туры барысында 
агенттік төрағасы Дархан Жазықбай қатысушыларға мемлекеттік қыз-
метшілердің қажетті дағдылары мен құзыреттерін жетілдіру үшін барлық 
жағдай жасалғанына тоқталып өтті. Сонымен қатар мемлекеттік қызметке 
кіруді жеңілдету және кәсіби мамандарды тарту мақсатында енгізілген 
заңнамалық бастамаларды жүзеге асырудың тиімділігі туралы айтты.

Кәмила ЕРКІН

 Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаев «Қазақстан үшін басты басымдық 
жастарды қолдау және елдегі адами капи-
талдың сапасын дамыту» дейді. «"ділетті 
мемлекет. Біртұтас ұлт. Берекелі қоғам»  
атты Қазақстан халқына Жол дауында 
Президент: «Жастарға жан-жақты қолдау 
к(рсету – мемле кетіміздің басты міндетінің 
бірі. Еңбекпен қамтитын түрлі шара ар-
қылы келесі жылы 100 мың жасты жұмысқа 
орналастыруымыз керек. Жастардың 
кәсіпкерлік бастамаларына қолдау к(рсету 
жалғасады. Оларға жеңілдетілген тәртіппен 
жылдық (сімі 2,5 пайыз болатын шағын 
несие беріледі. Бұл шаралар қоғамның 
барынша үйлесімді әрі әділетті болуына 
ықпал етеді» деген болатын. Президент 
тапсырмасына сәйкес, жастарды жұ мыспен 
қамту, олардың кәсіпкерлік бастамаларын 
қолдау кезең-кезеңмен жүзеге асып келеді.

Астана қаласының «Жастар саясаты 
мәселелері басқармасы» ММ, Астана 
қаласы әкімдігінің «Астана жастары» 
ЖРО» КММ, Астана қаласы әкімдігінің 
«Еңбек мобильділігі орталығы» КММ 
және аталған университет бірлесе 
ұйымдастырған жәрмеңке мақсат мүд-
десінен шықты десек болады. Ұйым-
дастырушылардың айтуынша, бос жұмыс 
орындары жәрмеңкесінің негізгі мақсаты – 
жұмыс беруші мен жұмыс іздеуші 
арасындағы тікелей байланыс арқылы 
жұмыссыз азаматтарды, білім беру ұйым-
дарының түлектері мен жастарды жұмысқа 
орналастыруға жәрдемдесу.

Жәрмеңкенің ашылуында ЕҰУ-дың 
академиялық мәселелер ж(ніндегі 
проректоры Ардақ Бейсенбай, Астана 
қаласы әкімдігінің «Еңбек ұтқырлығы 
орталығы» КММ директоры Олжас Омар, 
сондай-ақ Астана қаласы Жастар саясаты 
мәселелері басқармасының басшысы 
Самат Ибраев с(з с(йледі.

– Жас мамандарды жұмыспен қамту 
және жұмысқа орналастыру – ел сая-
сатындағы ең (зекті және басым мәселе. 
Түлектерді одан әрі даярлаудың жұмыс 
берушілерімен ынтымақтастықты нығайту 
үшін компаниялармен, білім беру 
ұйымдарымен, мекемелермен, Астана 
қаласының Еңбек ұтқырлығы орталы-
ғымен, Астана қаласының Жастар саясаты 
мәселелері ж(ніндегі басқармасымен 
бірлесіп біз жыл сайын «Бос орындар 
жәр меңкесін» ұйымдастырамыз. Қазір 
ЕҰУ білім берудің үш деңгейі бойынша 
(бакалавриат-магистратура-докторантура) 
мекемелермен 1 200-ден астам кәсіптік 
практика (ткізу туралы ынтымақтастық 

туралы келісімдер жасасты. Сіздер, құр-
мет ті түлектер, университет дәстүрін 
жал ғастырып, мемлекетіміздің (ркендеуіне 
(з үлестеріңізді қосатындарыңызға сенеміз, 
– деді проректор Ардақ Бейсенбай. 

Жәрмеңке барысында жұмыс берушілер 
(з компанияларының презентациясын 
(ткізіп, бос орындарын ұсынып, (здеріне 
деген ең қолайлы кандидаттардың базасын 
қалыптастыруына мол мүмкіндік туды 
десек болады. Ал жұмыс іздеушілер, (з 
кезегінде компаниялардың HR-менеджер-
лерімен тілдесіп, сұхбаттасудан (тіп, 
қыз ық тырған сұрақтарына жауап алды.

– Жәрмеңкеге ұлттық және жекеменшік 
компаниялар, мемлекеттік ұйымдар се-
кілді бірқатар жұмыс беруші қатысып, 
жоғары оқу орны түлектеріне, студенттерге 
және елорда жастарына бос жұмыс орнын 
ұсынды. Басқарма тарапынан мұндай 
жәрмеңкелер жиі ұйымдастырылады. 
Себ ебі осындай іс-шаралардың арқасында 
жастар (здері қалаған мекемелерге жұ-
мысқа орналасып жатады. Яғни, жәр-
меңкенің тиімділігі – жастар бірқатар 
компания (кілімен бір алаңда тілдесіп, 
қызықтырған сұрақтарына жауап алады. 
Қазір жастар (те креативті, ақылды, білімді, 
бұған біз, әрине, қуанамыз. Елорда жастары 
елімізде мемлекеттік деңгейде (тетін іс-
шараларға жиі қатысады. Соны мен қатар 
«Астана жастары» жастар рес урстық 
орталығының» қалада еріктілерді қолдау 
штабы құрылған. Ол жерде студенттер, 
жастар волонтер ретінде (з дерінің қол-
ғабысын жасап жүр. Ал әкімдіктің 
қолдауымен іске қосылған «Жол тап» 
жобасы арқылы қазіргі трендтегі маман-
дықтар бойынша қысқамерзімді оқу 
курстарынан оқып, мамандық иесі атанып, 
жұмысқа орналасып жатқан жастар (те 
к(п. Қала аумағындағы 8 жерде офис 
фронт-орталығы орналасқан бұл жоба 
жастардың (те жоғары қызығушы-
лы   ғына ие болып отыр, – деді қалалық 
Жас тар саясаты мәселелері басқармасының 
оқу орындарымен және жастар ұйымдары-
мен жұмыс б(лімі басшысының міндетін 
атқарушы Ерлан Айдар.

Еңбек мобильділігі орталығының 
директоры Олжас Омар жәрмеңкеде жо-
ғары оқу орнын жаңа бітірген жас ма мандар 
үшін (з мамандығы бойынша «Жастар 
практикасы» бағдарламасы арқылы да 
жұмыс табуға болатынын атап (тті. 

Жалпы, атап айтар болсақ, биыл та-
мыздағы жағдайға сәйкес жастар практикасы 
бойынша 14,7 мың адам жұмысқа 
орналастырылған. Елімізде бір жылда осы 
бағытта барлығы 40 мың жас қазақстан-
дықты жұмысқа орналастыру жоспарланған 
болатын. Ресми ақпаратқа сәйкес, жастар 
практикасы бойынша жұмысқа орналас-
қандардың ең к(п саны Түркістан – 2,9 
мың адам, Жамбыл – 1,6 мың адам, 
Қызылорда облыстарында – 1,1 мың адам 

құрылыс саласындағы мекемелер жұмыс 
іздеп жүрген азаматтарға ақпараттық-
түсіндіру жұмыстарын жүргізіп, түйіндеме-
лерін қабылдап, бағыт-бағдар береді.

Ал Л. Гумилев атындағы Еуразия ұлттық 
университетінің 4-курс студенті Кәмила 
Оспандиярқызы (зінің мамандығы карто-
графия және геодезия саласы бойынша 
қайда жұмыс істеуге болатынын білу үшін 
жәрмеңкеге келгенін айтты. 

– Жәрмеңкеге (зім практикадан (ткен 
компаниялар да келіпті. Мысалы,  Kaz-
AeroSpace және «Самұрық Қазына» ком-
панияларында (зінің картографтар мен 
геодезисттерге арналған мамандықтар 
бар. Бұл компанияларға орналасу үшін 
жұмыс стажы мен тәжірибенің болуы 
маңызды емес. Маңыздысы, ЖОО ди-
пломы, талпыныс пен ізденістің болуы. 
Менің мамандығым бойынша к(п жерлерде 
ұсынылатын жалақы м(лшері 200 мыңнан 

Ресей, Беларусь, Украина қатарлы бүкіл 
ТМД елдеріне тауар сатамыз. Қазіргі 
«жарық»  компанияларының ішіндегі ең 
үл кен компаниялардың біріміз. Жәрмең-
кеге келген себебіміз сауда-саттық және 
маркетинг б(ліміне маман іздеп жатырмыз. 
Бірақ компаниямыздың барлық саласына 
вакансия ашық, мамандар қажет. Бүгінде, 
шынымды айтсам, жастар жұмыс істегісі 
келмей ме, білмеймін, компаниямыздағы 
қойманың (зіне 350-400 мыңға жұмысшы 
таба алмай жатырмыз. Сондықтан бірінші 
«жанып тұрған» сауда-саттық және 
маркетинг б(лімдеріне адам қажет. Бізде 
нақты мынадай деген талаптар жоқ, 
істеймін деген адам болса, оларға жол 
ашық, тіпті диплом да талап етпейміз. 
Себебі біздің компанияда 15 жылдан бері 
2 мыңдай адам жұмыс істеді, диплом 
сұраған емеспіз. Mйткені елімізде 90 пайыз 
адам дипломмен жұмыс істемейтіні құпия 
емес, к(біне жастар нақты тәжірибе 
жинақтағаннан кейін маған ұнайтын сала 
осы екен ғой деп «есін жиып» жа та ды. 
Сон дықтан диплом маңызды емес. Жас 
мамандарды жұмысқа тартсақ қалай болады 
деген оймен жәрмеңкеге келдік, ішінен 
іріктеп аламыз, – деді Арман Құрманәлиев. 

К(ріп отырғанымыздай, бос жұмыс 
орындары жәрмеңкесі жастарға тек 
мамандықтары бойынша ақпарат беріп 
қана қоймай, елімізде қандай компания-
лар, кәсіпорындар бар, олар қандай бағытта 
жұмыс атқарып жатыр, нарық тағы орны 
қандай, қандай мүмкіндіктерге ие деген 
секілді к(птеген сұраққа жауап береді. 
Сонымен қатар жәрмеңкеге кел ген 
компания қызметкерлері де (з деріне қа-
жетті мамандардың мүмкіндігі мен 
сұранысын, қызығушылығын білуге, басқа 
да бәсекелес кәсіпорындардың тәжіри-
бесінен үйренуге мүмкіндік ала ды. Жәр-
меңкеге келген Л. Гумилев атындағы 
Еуразия ұлттық университетінің 4-курс 
студенті "мина Қадырғалиқызы да (зін 
қызықтырған к(птеген сұраққа жауап 
алғанын айтты.

– Мен мұнда к(птеген қызықты және 
жаңа жұмыс орнына  ұсыныстар табамын 
деп ойлаймын. Мемлекет пен оқу орнының 
болашақ мамандарды жұ мыс қа орналас-

тыруға к(п к(ңіл б(ліп, кәсіби талпыныс-
тарымызға қолдау к(рсетіп жатқанына 
қуаныштымын, – деді ол.

«Жастар  біздің болашағымыз», «Елі-
міздің кемел келешегі жастардың қолында» 
деп жиі айтамыз. Сондықтан оларды 
қолдаудың, бағыт-бағдар берудің маңызы 
зор. Ал «адам капиталы», «са палы маман», 
«білікті кадр» туралы айтқанда алдымен 
жастардың білімді және прогрессивті 
болғаны керек. Ен де ше мамандықтар 
жәрмеңкесі жай ғана к(птеген іс-шараның 
бірі болып қана қоймай, жұмыс іздегендер 
үшін лайықты жұмыс табудың жақсы 
мүмкіндігіне айналуға тиіс. Мұнда таңдау 
мен талғам да сынға түссе құба-құп 
дейміз.

ЖӘРМЕҢКЕ – ЖАСТАРҒА ҚОЛАЙЛЫ МҮМКІНДІК
Астанада Л. Гумилев атын-
дағы Еуразия ұлттық уни-
верситетінде жастарға 
арналған бос жұмыс орын-
дары жәрмеңкесі өтті. 
Дәстүрге айналған бос 
жұмыс орындары жәрмең-
кесіне қаладағы жұмыс із-
деп жүрген түлғалар, ЖОО 
түлектері және елорда 
жастары көп келеді. Нәти-
жесі де жаман емес. Қанша-
ма жас маман өзі қалаған 
мамандықтың иесі атанды. 
Тәжірибесін шыңдады. 
Білікті мамандардан ақыл-
кеңес алып, жетістікке 
жеткендер де баршылық. 
Бұл жолғы іс-шараға 2,5-3 
мыңға жуық адам қатысып, 
80-нен астам мекеме жұ-
мыс ұсынды.

Тілекгүл 
ЕСДӘУЛЕТ

және Шымкент қаласында – 1,2 мың 
адам. Жастар практикасына қатысатын 
әйелдердің үлесі – 63,3% не ме се 9,3 мың 
адамды, ауыл тұрғындарының үлесі  8,6 
мың адамды немесе 58,1%-ды құрайды. 
Жастар практикасының шартына сай 
алған кәсібі (мамандығы) бойынша 
бастапқы жұмыс тәжірибесін жетілдіру 
мақсатында 35 жастан аспаған жұмыссыз 
жастар қатыса алады. Ал жастар практи-
касына қатысу үшін мансап орталығына 
(тініш беру қажет. Жастар практикасын 
қаржыландыруды Еңбек мобильділігі 
орталығы «Азаматтарға арналған үкімет» 
мемлекеттік корпорациясы арқылы ай 
сайынғы жалақы т(леу арқылы жүзеге 
асырады. Т(лем екінші деңгейдегі банктер-
де ашылған қатысушылардың ағымдағы 
(карточкалық) шоттарына ақша қаражатын 
аудару жолымен жұмыс беруші ұсынған 
мәліметтер негізінде жүргізіледі. Жоғарыда 
айтқанымыздай, елордада жұмыс іздеген 
тұрғындарды жұмыспен қамту мақсатында 
бос орындар жәрмеңкесін ұймдастыру 
кәдімгідей дәстүрге айналған.

– Л. Гумилев атындағы Еуразия ұлттық 
университеті қалалық Жастар саясаты 
мәселелері басқармасымен бірлесіп бірнеше 
жылдан бері ұйымдастырып келеді. Биыл 
екінші рет бірлесе ұйымдас тырып 
жатырмыз. Сексеннен астам ком пания 
жұмыс іздеушілерге (з ұсыныс тарын жасап 
жатыр. Атап айтсақ, «Халық банк», Ұлттық 
қауіпсіздік комитеті, «Жол тап», «Магнум» 
секілді басқа да компания лар жәрмеңкеге 
келді. Биыл елордада жас тарға арналған 
6 бос жұмыс орындар жәрмеңкесі (тті. 
Соңғы жылдары іс-шара ға тұрақты түрде 
қатысатын жұмыс берушілер саны артты, 
– деді «Астана жастары» жастар ресурстық 
орталығының маманы Сұлтан Батырханұлы. 

Сұлтан Батырханұлының айтуынша, 
жәрмеңкелер кезінде білім, сауда, қаржы, 

басталады. Тәжірибе жинағаннан кейін 
300-500 мыңға дейін немесе одан да к(п 
жалақыға жұмыс істеуге болады. Жастар 
үшін мұндай жәрмеңкелердің болуы 
елімізде қандай мамандықтар сұранысқа 
ие екенін, қандай кәсіпорындар мен ком-
пан ия лар бар екенін білуге к(мектеседі, 
– деді ол. 

Сондай-ақ жәрмеңкеге (з ұсыныс-
тарымен келген Feron компаниясының 
директоры Арман Құрманәлиев нарықта 
15 жыл жұмыс істеп жатқанын айтты. Бұл 
компания энерго үнемдеуші жарық 
к(здерімен және электр тауарларымен 
айналысады. Компания басшысының 
айтуынша, олар (з маркаларымен Қы-
тайдың ең жақсы зауыттарынан келісім-
шарт негізінде (нім шығарады.

– "лемге әйгілі компаниялар секілді 
біздің де инженерлеріміз (здері жобаларын 
жасап, Қытай зауыттарынан (німімізді 
шығарамыз. Қазір біздің ассортиментте 
8 мыңнан аса тауар түрі бар. Қазақстан, 

Ол мемлекеттік қызметшілердің қоғам 
алдындағы жауапкершілігін  және осыған 
байланысты олардың әдептілік мінез-құлықтың 
жоғары стандарттарын сақтауы, коммуни-
кациялық дағдыларын үнемі дамытуы 
маңызды екеніне ерекше назар аударды.

«Мемлекет басшысы биылғы Жолдауында 
«Халық үніне құлақ асатын мемлекет» тұ-
жырымдамасын ұсынғалы қоғам мен билік 
құрылымдары арасындағы қарым-қатынас 
мәдениеті (згергенін атап (тті. Мемлекет 
пен қоғам арасындағы диалогтің сапасын 
одан әрі арттыра түсу үшін адал әрі әділ 
болуымыз, тек заң аясында әрекет етуіміз, 
берген уәдеміз бен ісіміз үшін жауап бере 

білуіміз керек екенін алға қойды. Бұл ай-
т ылған міндеттер мемлекеттік қызметшілердің 
рухани-адамгершілік әлеуетін жетілдіруді 
және адами құндылықтарға бастайтын 
«"ділетті Қазақстан – Адал азамат» идеясын 
олардың санасына орнықтыруды талап 
етеді», – деді агенттік т(рағасы.

Дархан Жазықбай мемлекеттік қызметтің 
гибридті моделі негізінде мемлекеттік 
аппаратты кәсібилендіру, персоналды 
бейімдеу, тұрақтандыру және ынталандыру 
бойынша HR-процестерді жетілдіру, сервистік 
және адамға бағдарлану қағидаттарын 
ілгерілетуге бағытталған жоспарлармен 
б(лісті. Бұл шаралар мемлекеттік қызметті 
дамытудың 2024-2029 жылдарға арналған 
жаңа тұжырымдамасында жоспарланған 
және агенттік оларды іске асыру бойынша 
белсенді жұмыс жүргізуде.

Сондай-ақ агенттік (кілдері мемлекеттік 
қызметке іріктеу және оны (ткеру, мемлекеттік 
к(рсетілетін қызметтер сапасын арттыру, 
мемлекеттік аппарат қызметін бюрократиядан 
арылту саласындағы негізгі жетістіктері 
туралы ақпарат ұсынды.

Баспас(з туры барысында мемлекеттік 
қызметке онлайн іріктеуді жүргізуге мүмкіндік 
беретін eQyzmet сыртқы порталының жұмысы 
таныстырылды. Сондай-ақ аталған жүйеде 
мемлекеттік қызметшілердің үлкен деректер 
базасы шоғырланған, ал цифрлық технология-
ларды қолдану берілген параметрлер бойынша 
(білім, дағдылар, құзыреттер және (зге де 
деректер) қатардағы мемлекеттік қызметшілер 
арасында қандай да бір лауазымға неғұрлым 
cәйкес келетін кандидаттарды таңдауға 
мүмкіндік береді.

Іс-шараға қатысушылар мемлекеттік 
қызметшілердің коммуникативтік дағдыларын 

жетілдіруге арналған медиаорталық, агенттік 
пен Президент жанындағы Мемлекеттік 
басқару академиясының тарихи мұражайы, 
цифрлық коуоркинг залы, кітапхана 
жұмысымен танысты.

Сондай-ақ «Жаңа формация басшысы» 
мемлекеттік саяси қызметшілерге арналған 
курстарда оқудың қалай (ткізілетінін к(рді. 
Жаңа формация басшылары үшін әділдік, 
ашықтық, мемлекетшілдік және халыққа 
адал қызмет ету қағидаттарын сақтаудың 
маңыздылығына басымдылық беріледі. 
Қайта даярлау бағдарламасын іске асыру 
жаһандық пайымдау, стратегиялық ойлау 
және к(шбасшылық сынды құзыреттерді 
қалыптастыруға және дамытуға бағытталған.

Сонымен қатар 2019 жылы Жастар жылы 
болғандықтан, Мемлекет басшысы Қазақстан 
халқына Жолдауында жастар мемлекеттік 
қызметке араласуы керек екенін атап (ткен 

болатын. Соған байланысты Президенттік 
жастар кадрлық резервін құру керек деп 
тапсырған еді. Агенттік т(рағасының 
айтуынша, бұл – мемлекеттік аппарат 
жұмысына жаңа тәсілдер енгізе алатын, 
заманауи ойлау дағдысы қалыптасқан 
дарынды жастарға арналға әлеуметтік 
лифт.

БАҚ және медиа (кілдері агенттік 
т(рағасына мемлекеттік қызметті одан әрі 
дамытуға қатысты бірқатар сұрақ қойып, 
(з пікірлері мен ұсыныстарын ортаға салды.

С(з соңында БАҚ (кілдерінің сұрақтарына 
жауап берген агенттік т(рағасы мекеменің 
алдағы жоспарларына қысқаша тоқталып 
(тті.

– Келер жылы енгізгелі отырған негізгі 
жаңалықтарымыздың бірі – мемлекеттік 
қызметке онлайн қабылдауды аяқтау. 
Сонымен қатар Мемлекеттік қызмет туралы 
жаңа заңды қоғамдық талқылаудан (ткізіп, 
Парламент қарауына енгізу. Одан кейінгі 
мақсатымыз – шетелдік әріптестерімізбен 
қарым-қатынасты жандандыру арқылы 
адами ресурстарды дамыту бойынша жаңа 
әдіс-тәсілдерді Мемлекеттік қызмет істерін 
басқару академиясына енгізу. Алдағы жылы 
осы үш бағытта жұмысымызды жалғастыратын 
боламыз, – деді Дархан Жазықбай.

Дархан Жазықбай Мемлекет басшысының 
«адам мемлекет үшін емес, мемлекет адам 
үшін» қағидатын іске асыруда мемлекеттік 
органдардың БАҚ (кілдері және азаматтық 
қоғаммен сындарлы диалог құруының 
маңыздылығын атап (тіп, қатысу-
шыларды белсенді ынтымақтастыққа ша-
қырды.



7

5 ЖЕЛТОҚСАН 2024  | БЕЙСЕНБІ

№136 (4530)www.aikyn.kz

АЙМАҚ

Сатып алуды ұйымдастырушы: Түркістан қаласы, Б.Саттарханов даңғылы №29В мекенжайда орналасқан 
А.Ясауи атындағы Халықаралық қазақ-түрік университеті. (Университет) Телефон: +7(7253) 36-36-36, +7(7253) 
36-36-62.

Сатып алудың әдісі: Университеттің «Сатып алу және сату» Регламентінің 23 f-тармағы негізінде университетке 
қарасты №7 оқу ғимаратының №206 және №306 аудиторияларына ағымдағы ж1ндеу жұмыстарына сатып алу 
1ткізу. 

Сатып алудың нысаны болып табылатын, орындалатын жұмыстардың мерзімі: тараптар келісімшартқа қол қойған 
күннен бастап күнтізбелік 20 күн ішінде.

Сатып алуға қатысу шарттары: Сатып алуға қатысуға университеттің «Сатып алу және сату» Регламентінің 
10-бабына сай баға ұсыныстарымен бірге т1мендегі құжаттарды ұсынуларыңызды сұранамыз:

1. Құрылыс мердігерінің қаржылық жағдайы туралы банктен алған анықтамасы;
2. Сатып алу нысаны болып табылатын жұмыстарды орындау саласындағы тәжірибесін растайтын құжаттары 

(келісімшарт, орындалған жұмыстар актісі және электрондық шот-фактура);
3. Құрылыс мердігерінің заң талаптарына сәйкес тиісті құзыретті органдарға тіркелуі туралы анықтама;
4. Құрылыс мердігерінің жұмыстардың сапа сәйкестігін тексеру мақсатында олардың қажетті үлгілерін, 

каталогтарын немесе суреттерін 1ткізуге тиіс.

ХАБАРЛАНДЫРУ

5. Құрылыс мердігері ҚҚС т1леуші болса орындалатын жұмыстар бойынша ұсынған баға ұсынысының ішінде 
ҚҚС қарастыру керек.

6. Құрылыс мердігерінің уәкілетті органнан берешегі жоқ туралы анықтамасы;
7. Aтінімді қамтамасыз ету мақсатында құрылыс мердігері ұсынылған жалпы сомасының кем дегенде 5 % 

м1лшеріндегі қаражатын т1мендегі реквизиттерге енгізуі шарт; Тапсырыс беруші: «Қожа Ахмет Ясауи атындағы 
Халықаралық қазақ-түрiк университетi» мекемесi, Түркістан облысы, Түркістан қаласы, Б.САТТАРХАНОВ даңғылы, 
29В, БСН 990440008043, БСК HSBKKZKX, ЖСК KZ436010291000010707, «Қазақстан Халық банкі» АҚ.

Орындалатын жұмыстардың к1лемін http://ayu.edu.kz/ сайтының хабарландыру парақшасынан немесе Түркістан 
қаласы, Б.Саттарханов даңғылы №29В мекенжайда орналасқан А.Ясауи атындағы Халықаралық қазақ-түрік 
университеті, Ректорат ғимараты, №203 кабинеттен алуға болады.

Комиссия отырысы болатын күні және уақыты: 13.12.2024 (12:00), №201 кабинет.
Сатып алуға /тінімді /ткізу орны және уақыты:
Сатып алуға қатысуға баға ұсыныстары арнайы конвертке салынып, парақшалар бауланып, н1мірленген түрде 

м1р басылып, хабарландыру жарияланған уақыттан бастап  7 күнтізбелік күн ішінде Түркістан қаласы, Б.Саттарханов 
даңғылы №29В мекенжайда орналасқан А.Ясауи атындағы Халықаралық қазақ-түрік университеті, Ректорат 
ғимараты, №203 кабинетте қабылданады.

Жалпы, Шу ауданында орналасқан 
«Жібек жолы» арнайы экономикалық 
аймағында оннан аса жоба жүзеге 
асырылады деп к1зделген. Қазір 
бір неше жоба қолға алынып, құрылыс 
жұмыстары қарқын алуда. Енді, міне 
олардың қатарына «Самұрық-Қазына» 
акционерлік қоғамы мен қытайлық 
SANY Renewable Energy компания-
сының бірлескен жел электр стан-
сасының құрал-жабдықтарын шы-
ғаратын зауыт жобасы қосылып 
отыр. Жобаның жалпы құны 53,6 
миллиард теңгені құраса, құрылыс 
жұмыстарының басы қараша айында 
басталған. Осылайша, бірнеше кезеңді 
қамтитын құрылыс 2026 жылы аяқ-
талады деп күтілуде. Жоба аясында 
88 жаңа жұмыс орны ашылады деп 
болжанса, кәсіпорынға б1лінген жер 
аумағы 24 гектарды құрып отыр.

Негізі, Жамбыл облысында күн, 
жел және су электр стансаларын 
салуға бар жағдай жасалған. Бұл 1з 
кезегінде инвесторларды лек-легімен 
тартуда. 

Жалпы, еліміз бойынша бүгінде 
барлығы 2 525 мегават қуатты 
құрайтын 132 жаңартылатын энергия 
нысаны жұмыс істеп тұрса, Жамбылда 
қуаты 571 мегаватты құрайтын 22 
нысан іске қосылған. Атап айтсақ, 
жиынтық қуаты 24,4 мегаваттық 6 
су, 175,65 мегаваттық 9 жел және 
251,25 мегеват тық 6 күн электр 
станалары халыққа қалтқысыз қызмет 
к1рсетуде. Нәтиже сінде, Жамбыл 
1ңірі жаңартылатын энергия к1здерін 
1ндіру бойынша республикада к1ш 
бастап тұр. Ал «Жібек жолы» арнайы 
экономикалық индустриалдық 
аймағында жанданып жатқан SANY 
Renewable Energy компаниясының 
жобасы бұл бағыттағы белесімізді 
тағы биіктете түсетіні анық. Мұны 
облыс әкімі Ербол Қараш1кеев те 
баса айтып отыр.

– Мемлекет басшысы Қасым-
Жомарт Тоқаевтың тапсырмасымен 
және Үкіметтің қолдауымен 1ңірде 
бірқатар инвестициялық жобалар 
қолға алынып, ірі 1ндіріс орындары 
ашылуда. Соның бірі – SANY ком-
пания сының жел генераторларын 
құрастыратын зауыт құрылысының 
басталуы. Бұл жоба – облыстың 
жоғары инвестициялық әлеуетін 
к1рсетіп, тұрақты дамуы мен эко-
логиялық таза технологияларды 
пай далану негізгі бағытымыз екенін 
к1рсетіп отыр. Жам был 1ңірі елімізде 
жаңартылатын энергия к1здерін 

дамыту саласында к1шбасшы болып 
табылады. Бүгінде облыста жалпы 
қуаты 571,3 мегаватты құрайтын 22 
жоба іске асты. Ал соңғы үш жылда 
Сарысу ауданында жалпы қуаты 200 
мегаватты құрайтын «Жаңатас» және 
«Шоқпар» жел электр стансалары 
секілді ірі жобалар іске қосылды. Vр 
жоба тұрғындар үшін жаңа жұмыс 
орындарының ашылуына және 
халықтың әл-ауқатының артуына 
оң серпін берері с1зсіз. Бұл жетістіктер 
инвесторларды қолдау және аймақтың 
табиғи ресурстарын тиімді пайдалануға 
бағытталған ұзақмерзімді стра-
тегияның нәтижесі. Сонымен қатар 
«Жібек жолы» арнайы экономикалық 
ай мағында іске асырылып жатқан 
жаңа жобаларға инвестициялық 
преферен цияларына толық к1лемінде 
қолдау к1рсетіледі. Олар корпо-
р ативтік табыс, жер, мүлік салығынан 
және шетелден құрал-жабдықтарды 
тасымалдау барысында баж салығынан 
толығымен босатылады. Бұл инвес-
торлар үшін үлкен жеңілдік деп 
санаймын. Жобаны іске асыруға 
қолдау к1рсеткені үшін «Самұрық-
Қазына» қорының және SANY ком-
паниясының басшылығына алғы-
сымды білдіремін!, – дейді облыс 
әкімі Ербол Шырақпайұлы.

Ал SANY Renewable Energy 
компаниясының атқарушы президенті 
Чжоу Фугүй болса, олар ұсынған 
жоба ның Орталық Азияда баламасы 
жоқ екенін баса айтуда. Зауыт құры-
лысы тол ықтай аяқталғанда мұнда 
шығары латын құрал-жабдықтарды 
1зге 1ңірлермен қатар, басқа мем-
лекеттерге де экспорттауға мүмкіндік 
тумақ.

«Самұрық-Қазына» акционерлік 
қоғамының басқарма т1рағасы Нұрлан 
Жақыпов та жобаның еліміз үшін 
маңы зы жоғары екенін айтады.

«Екі компания бірлескен жоба – 
Орталық Азияда алғашқы қолға 
алынып отырған зауыт. Мұнда 2 
гегаватты құр айтын жел электр стан-
саларының турбиналары мен құрал-
жабдықтары шығарылып, ел к1ле-
міндегі жел электр құрылысына 
пай  даланылатын болады. Жоба жүзеге 
асырылған сәтте 300-ге жуық жаңа 
жұмыс орны құрылады. Бұл 1з ке-
з егінде жаңа мүмкіндіктерге жол 
аш  пақ», – дейді басқарма т1-
рағасы.

Міне, осылайша Орталық Азияда 
теңдесі жоқ жоба Жамбыл жерінде 
жанданып отыр. Бұл «жасыл эко-
номика» бағытына жасалған ауқымды 
қадам екені анық. Енді оның жемісін 
к1ру уақыт еншісіндегі нәрсе.

ЖАСЫЛ ЖОБА 
ЖАНДАНДЫ
Бүгінде әлем елдері «жасыл экономикаға» айрықша 
көңіл бөліп отыр. Болашақтың қуат көзі саналатын 
баламалы электр көздері қазірдің өзінде өз өмір-
шеңдігін дәлелдей бастады. Еліміз де «жасыл эко-
номиканы» дамытуға ерекше екпін беруде. Міне, 
осындай игі жобаның бірі – Жамбыл облысы Шу 
ауданында жанданып, өңір экономикасына өріс 
қосты.

Саятхан САТЫЛҒАН,
Жамбыл облысы

Итбалықтардың 1лімі туралы алғаш 
дабыл қаққандар Маңғыстау облысы 
Түп қараған ауданындағы «Жайық–Каспий» 
облысаралық бассейндік балық шаруа-
шылығы инспекциясының мамандары 
болды. Олар жағаға лақтырылған 1 155 
итбалықтың 1лексесін тапты. Кейін бұл 
к1рсеткіш 1989-ға дейін жетті. 

Ресми мәліметтерде әуебарлау жұ-
мыстары кезінде Маңғыстау облысының 
жағалауын – Теңіз, Подгорный, Новый 
аралдарын, сондай-ақ Қаражанбас және 
Қаламқас кен орындарының аумағын 
тек серу кезінде қосымша 834 итбалық 
та былғаны айтылады. Табылған 1лексе-
лердің ішінде теңіз маржаны атанған 
бекіре де бар. 

Ғалымдар, экологтармен бірге, қа-
рапайым азаматтардың алаңдаушылығын 
туғызған мәселеге байланысты жағдайды 
зерттеуге Гидробиология және экология 
институты, Итбалықтарды зерттеу және 
оңалту орталығы және Микробиология 
және вирусология ғылыми зерттеу инс-
титуты мамандары жұмылып жатыр. 
Олардың қатарында итбалықтар 1лімінің 
басқа ықтимал факторларын анықтау 
үшін балық инспекциясы Каспий теңізінің 
акваториясы мен аумақтық суларына да 
мониторинг жүргізуде. Сонымен итбалық-
тар 1лімі туралы мамандар не дейді?

Балық шаруашылығы комитетінің 
алдын ала болжамы бойынша, итбалықтар 
1ліміне табиғи құбылыстар, соның ішінде 
су астындағы жер сілкінісі салдарынан 
табиғи газдардың б1лінуі себеп болуы 
мүмкін. Құзырлы орган нақты тұжырым-
дардың 3-4 айға созылатын зерттеулер 
толық аяқталғаннан кейін ғана жасалаты-
нын хабарлады. Дегенмен зерттеуші 
ға лымдардың барлығы бірдей «итбалықтар 
1ліміне табиғи газдардың б1лінуі себеп 
болды» деген болжаммен келіспей отыр. 

Зерттеуші ғалым Тариэль Абатовтың 
пікірінше, итбалықтардың 1ліміне тікелей 
себепші – Каспий теңізінің ластануы. 
Оның айтуынша, Ресей мен Vзербайжан 
территориясындағы 1зен-сулардан гек-
сахлоран мен басқа да ауылшаруашылық 
пестицидтерінің жоғары деңгейі анықталып 
отыр. Бұл химиялық заттар итбалықтардың 
майында жиналып және олар оңтүстікке 
қоныс аударған кезде әлгі заттар улы 
концентрацияға айналады екен. 

«Итбалықтар әдетте тері ас тында май 
жинайды, оның қалыңдығы 15 сантиметрге 
жетуі мүмкін. Бұл майдың құрамында 
ластанған сулардан сіңірілген зиянды 
токсиндер де болады. Ұрғашы итбалықтар 

к1бею үшін қоныс аударған уақытта бұл 
май үш айлық ашығу кезеңінде қорек 
р1лін атқарады. Нәтижесінде, олардың 
ағзасындағы ток синдердің деңгейі күрт 
артып, бедеулік пен сәтсіз жүктілікке 
әкеледі. Демек, ит балықтардың жаппай 
қырылуына теңіздің улы заттармен лас-
тануы тікелей себеп болуы мүмкін», – 
дейді ол.

Маңғыстау облыстық балық шаруа-
шылығы және аквамәдениет қауымдас-
тығының басшысы Данияр Vкімжанов 
итбалықтар 1лімінің себебі әлі күнге 
дейін анықталмай жатқанын айтады. 

– Итбалықтардың 1лімі жыл сайын 
күз және к1ктем айларында қайталанады. 
Біздің балықшылар жылына 12 ай Каспий 
теңізіне тор қояды. Олардың торлары 
тәу лігіне 24 сағат су астында болады. 
Бі  рақ бір түсініксіз жағдай сол, итбалықтар 
күзде және к1ктемде ғана 1леді. Сондықтан 
итбалықтар 1лімінің себебін басқа бағыттар 
бойынша іздеу керек деп ойлаймын, – 
дейді Данияр Vкімжанов.

Итбалықтар 1ліміне Vзербайжан да 
алаңдаулы. Vзербайжан ғалымдарының 
пікірінше, ондаған жыл бойы мұнай 
бар лау, 1неркәсіптік ластану және шамадан 
тыс балық аулау жағдайлары Каспий 
эко жүйесіне зиян келтіріп, 1970 жылдардан 
бері итбалықтар санын бірнеше есеге 
азайтты. ХХ ғасырдың басында итбалықтар 
саны 1,2 миллионға жетсе, бүгінде 75 
000-270 000-ға дейін азайып қалған. Жыл 
сайын дауылдан кейін Каспийдің солтүстік 
жа ға лауына Vзербайжан тарапынан 2 
000-ға жуық итбалық шығарылады. Атап 
айтқанда, 2000 жылы сол тұстан 6 000-ға 
жуық 1лі итбалық табылды, ал Қазақстан 
10 000-нан астам итбалық 1лімін тіркеді. 
Яғни, осыдан 24 жыл бұрын Каспий 
аймағы 30 000 итбалықтан айрылды. Сол 
уақыттан бері жағдай ушықпаса, тұрақ-
танбай келеді.

ECOJER қауымдастығы Маңғыстау 
облысы бойынша аймақтық экологиялық 
кеңесінің т1рағасы, Экология және табиғи 
ресурстар министрлігі Қоғамдық кеңесінің 
мүшесі Vділбек Қозыбақов Үкіметке 
ар найы комиссия құрып, тергеу жүргізіп, 
кінәлілерге шығынды 1тетуді ұсынуда. 
Спикер мәселенің экологиялық қана 
емес, экономикалық зардабына да 
тоқталды.

«Бір итбалықтың кұны – 193 АЕК 
немесе 712 556 теңге. Енді соны 2 мыңға 
к1бейтсек — 1 425 112 000 теңге. Қазіргі 
жағдайда 2 000 итбалық қырылды. Бұл 
үл кен бір трагедия деп айтуға болады. 
Демек, қылмыстық іс қозғалуы керек. 
Бұл қылмыстық іс болғаннан кейін жаза-
сын да қатты күшейту керек деп ойлаймын. 

Үкімет арнайы комиссия құрып, тергеу 
жүргізіп, кінәлілерді анықтап, келтірілген 
шығынды 1тетіп, жазалау керек», – дейді 
Vділбек Қозыбақов.

Итбалықтар қазір құрып бара жатқан 
жануарлар тізімі жазылатын «Қызыл 
кітапқа» да енді. Мұнай мен газдың жыл 
сайын үлкен к1лемде 1ндірілуі, теңізге 
тасталатын қалдықтар, браконьерліктен 
б1лек, Каспий итбалықтарының популя-
циясына кері әсер етіп отырған тағы бір 
қорқынышты факт бар: ол – Каспий 
ит балық тары аналықтарының к1п б1лігінің 
күшіктей алмауы. Қазақстандық ғалымдар 
бұл жағдайдың соңғы 10 жылдан астам 
уақыттан бері жалғасып келе жатқанын 
айтып дабыл қағуда. 

«Түрлі ластаушы зат теңіз мақұлығының 
денесіне жиналып, соңы оның түрлі 
аурудан 1луіне әкеліп отыр. Теңіз астын-
дағы экологиялық жағдайдың нашарлауы-
нан итбалықтар күшіктей алмайды. Бұл 
– 1ткен ғасырдың 60-70-жылдарынан 
басталған құбылыс. Сол кездің 1зінде 
бұл к1рсеткіш Каспий популяциясының 
70%-ын құраған болса, қазір тіпті 90%-ға 
дейін жетіп жығылуы мүмкін. Теңіздегі 
химиялық заттар, соның ішінде полиуре-
тандар аналық жұмыртқаның дамуына 
қатты кедергі келтіреді», – дейді Гидробио-
ло гия және экология институтының 
дирек-торы Мірғали Баймұқанов.

 Қазақстандық ғалымдардың пайым-
дауынша, Каспий итбалығы популяция-
сының нашарлауына, жалпы итбалықтар-
дың қырылуына жаһандық жылынудың 
да әсері болуы мүмкін. 

«Жаһандық жылыну теңізге кері әсер 
етіп, жыл сайын мұз жа-бынының к1лемі 
қысқарып келеді. Ал ол – итбалықтардың 
«пер зентханасы». Оның үстіне, қысы 
жылы боп келетін жылдар да жиілеп 
барады. Итбалықтардың к1беюіне кесірін 
тигізіп тұрған тағы бір жайт – мұз жарғыш 
кемелердің к1п жүретіні. Олар сонысымен 
итбалықтардың мекендейтін, дамылдайтын, 
күшіктейтін ареалын бұзады. Тіпті, 
олардың 1здерін жаншып кетіп жататын 
да кездер аз емес.  Сондықтан бірінші 
кезекте итбалықтардың к1бейетін және 
дамылдайтын жерлерінде ерекше 
қорғалатын аумақтар құру керек. Ол 
дегеніміз – мұзды аумақтар. Мұндай 
ареалдарда ешқандай да кеме жүргізуге 
болмайды», – дейді Мірғали Баймұқанов.

Қалай десек те, итбалықтар 1лімі 
кешенді зерттеуді және нақты қорғау 
шараларын қолға алуды қажет етеді. 
Vйтпесе, онсыз да тұқымдау қабілетінен 
айрылып жатқан итбалықтардың алдағы 
отыз жылда орнын сипап қалуымыз 
мүмкін.

ИТБАЛЫҚТАР
ҚОРҒАУҒА ЗӘРУ

Соңғы екі ай теңіз астындағы тіршілік иелері үшін оңай болмай тұр. Тек 
қазан, қараша айларында Каспий теңізінің Қазақстан территориясына 
қатысты аумағынан 2 000-ға жуық итбалықтың өлексесі табылды. Олар-
дың өліміне нақты не жағдай себеп болғаны белгісіз.

Баян ЖАНҰЗАҚ,
Атырау облысы
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Google Workspace �німінің вице-пре-
зи денті Юлие Квон Кимнің айтуын-

ша, жас қызметкерлер жасанды интеллектті 
электрондық хаттарды қарап шығу, құжаттар 
жазу, жиналыс жазбаларын жазу немесе идея-
лар ойлап табу үшін жиі қолданады.

– Жаңа буын к�шбасшылары бұл тех но-
логияны тек қолданумен шектелмей, оны 
тиім ді қарым-қатынас орнату мен страте гия-
лық мәселелерге уақыт б�лу үшін пайда лану-
да, – дейді ол.

Жасанды интелектті қолдану барысында 
таяу да Ресейде қызық оқиға болды. Ресей 
мем лекеттік гуманитарлық университетінің 
сту денті Александр Жданов ChatGPT-ге 15 
са ғатта диплом жұмысын жаздырып, оны 8 
са ғатта �ңдеп, барлығы 23 сағатта дайындап, 
қор ғап шыққан. Студент ол туралы Twitter 
же лісінде жариялады. Мәтін 82 пайызға түп-
нұсқа деп танылған. Комиссия мүшелері 
сту дентке мәтіндегі тіл сәйкессіздігі мен ой 
тіз бегінің дұрыс үйлеспегені үшін ескерту 
жа сап, жұмысты «қанағаттанарлық» деп ба-
ға лаған. Кейін біреу ол жұмыстың ChatGPT-
де жазылғаны туралы университетке шағым-
дан ған екен. Қазір білім мекемесінің әкім ші-
лігі тексеру жұмыстарын бастаған к�рінеді.

– Жасанды интеллект құралдары алғаш 
ен гізілген кезде калькулятордың пайда болу 
тарихы секілді қоғамда үлкен пікірталастар 
ту ғызуда. Калькуляторлар алғаш рет пайда 
бол ғанда, адамдар олардың математика білі-
мін т�мендетеді деп алаңдады. К�птеген 
мұ  ға лім оқушылар есептеуді үйренбей, дайын 
нә тижелерге сүйеніп, ойлау қабілетін жо ғал-
тады деп қорықты. Бірақ уақыт �те келе, 
ка ль куляторларды дұрыс қолдану тәсілдері 
анық  талды. Олар қайталанатын және ұзақ 
есеп  терді жеңілдетіп, күрделі мәселелерді 

ше  шуге мүмкіндік берді, – дейді IT саласының 
ма  маны Ғасыр Құралбайұлы.

Оның с�зінше, ЖИ қоғамға к�птеген 
пай да әкелгенмен, белгілі бір қауіп-

тері де бар. Жасанды интеллект бизнес-про-
цес терді автоматтандырып, �німділікті арт-
тыра ды. Диагноз қоюда, емдеу әдістерін 
анық тауда үлкен к�мек к�рсетеді. Ал қауіп-
ті   лігі оны қалай қолданатынымызға бай ла-
ныс ты. Құралдарды сауатты қолдансақ, қауіп 
азаяды. 

CHAT GPT-ге ТЫЙЫМ КЕРЕК ПЕ?

Speech Lab компаниясының Data Science 
то бының жетекшісі Артём Рычко чат-боттар 
адамды толығымен алмастыра алмайды, сол 
үшін де тыйым керек емес деп топшылады. 

– ChatGPT-тің қазіргі нұсқасы адамдарды 
ал мастырмайды, бұл с�зсіз. Тарих к�р сет кен-
дей, уақыт �те келе адамдар істейтін кей жұ-
мыстарды технологиялар атқара бастайды, 
бір ақ бұл жерде ешқандай қауіп жоқ. Ол 
Google немесе Microsoft Word сияқты жұмы-
сы мызды жақсырақ әрі жылдам орындауға 
к� м ектесетін құрал ғана. Мысалы, мен 
ChatGPT-дің арқасында жұмысымның бірне-
ше сағатын үнемдедім, – деп түсіндірді Артём 
Рычко.

Дегенмен Sortlist Data Hub жүргізген 
зерт теу миллениалдардың 43 пайызы 

чат-бот тардың кесірінен жұмыстан айыры-
лып қалуы мүмкін екеніне алаңдайтынын 
к�р    сетті. Шын мәнінде, ол негізсіз емес. 
Aйт кені Buzzfeed контентінің кей б�лігін 
ChatGPT-ден алатынын мәлімдеген. Сондай-
ақ жұмыс берушілердің 51 пайызы маркетинг 
жұмыстары үшін чат-боттарды пайдалануы 
мүмкін екенін айтқан.

The Guardian басылымының деректеріне 
сәйкес, ChatGPT аудиториясы 2023 жылдың 
ақ  пан айында 100 миллион белсенді пайда-
лану шыға жеткен. ChatGPT іске қосылғаннан 
кейін бес күннен кейін ғана 1 миллион пайда-
лану шыға қол жеткізді. Іске қосылғаннан 
кейін гі алғашқы айда чат-ботты 57 миллион 
адам пайдаланған екен. 

ChatGPT әлемдегі ең жылдам дамып келе 
жатқан интернет қызметі болып табылады. 
Са лыстырмалы түрде әлеуметтік желі Insta-

gram іске қосылғаннан кейін 2,5 айдан кейін 
ChatGPT-тің қолданушылар санына қол 
жет кізе алды, ал Netfl ix бір миллион қолдану-
шы аудиториясына тек 3,5 жылдан кейін қол 
жеткізді. 

ChatGPT бүкіл әлемде танымал қолданба 
бо лып кетті. Kсіресе, АҚШ (15,36%), Үндістан 
(7,07%), Франция (3,35%) және Германия аза-
маттары (4,65%) осы чат-ботты жиі пай да-
ланады екен. OpenAI мәліметтері бойынша, 
2023 жылы ChatGPT чат-боты әлемнің 161 
елін де қолжетімді болды. Арасында Ресей, 
Украи на, Беларусь, Қытай, Венесуэла, Иран, 
Ау ғанс тан сынды мемлекеттерде бұл қолдан-
баға тыйым салынған.

– Менің ойымша, жасанды интеллектке 
тыйым салуға болмайды. Керісінше, оны қол-
да ныста кеңейтуге күш жұмсауымыз керек. 
Бұл – атқа отыру секілді дүние. Атпен жүру 
қауіп ті, бірақ тақымды қысып, дұрыс отыр-
саңыз мүлде қаупі жоқ. Асау атты қолға үйрет-
кен дей, ЖИ-ді де үйреніп алуымыз керек. 
Оның к�пфункциялы мүмкіндіктерінің 
ар  қа сында біз жаңа деңгейге шыға аламыз. 
Қа зіргі заманның бір тренді десем де артық 
емес. Мұндай ЖИ-ге негізделген қолдан-
ба лар, бот тарды жас ұрпаққа үйрету – мін-
дет теріміздің бірі. Kрине, тек қана қолдан-
бай, са налы ой лаудың жүзінде пайдалануы-
мыз қа жет, – дей ді IT саласының маманы 
Ерболат Мәмен. 

ЖИ-ді пайдалану – бұл тек мүмкіндік 
қа на емес, сонымен қатар жауапкершілік. 
Тыйым салу прогресті тежеуі мүмкін, бірақ 
оның реттелмеуі де айтарлықтай қауіпті бол-
мақ. Сондықтан тиімді шешім ретінде тех-
нологияны дамыту мен оны жауапкершілікпен 
пайдалану арасындағы теңгерімді табуды алға 
қою керек.

– ЖИ-ге тыйым салу – мәселенің түпкі 
шешімі емес. Тыйым уақытша кедергі болуы 
мүм кін, бірақ бұл технологиялардың кең та-
ралуын тоқтату мүмкін емес. Біз ол техно ло-
гия лық революцияны тоқтата алмаймыз.  
Оның орнына, біз ЖИ құралдарын жауапты 
түр де пайдалануды үйретіп, олардың ар тық-
шылықтарын қоғамға пайда әкелетіндей 
қол дануды үйренеміз. Елімізде саналы ұрпақ 
тәр биелеу үшін ЖИ құралдарын қолданудың 
дұрыс ережелерін орнату керек. ChatGPT 
сияқ ты құралдар дұрыс пайдаланыла білсе, 

бі лім беру үдерісін байытады және оқушы-

лардың дамуына үлкен үлес қосады, – дейді 
Ғасыр Құралбайұлы.

Жасанды интеллект – заманауи тех-
нологиялардың қарқынды дамуы-

ның айқын дәлелі. Оның денсаулық сақтау, 
білім беру, бизнес және �неркәсіп сияқты 
са ла ларға енгізілуі қоғамның әртүрлі аспек-
тілерін түбегейлі �згертуде. Дегенмен ЖИ-
дің артықшылықтарымен қатар, оның 
қауіп тері мен этикалық мәселелері де бар. 
Сон дықтан бұл технологияны дамытуда 
тепе-теңдік сақтап, оның қоғамға оң ықпал 
етуін қамтамасыз ету маңызды.

Google Workspace жақында 
Z толқынның жасанды интеллектті 
қолдану аясын білу мақсатында 
сауалнама жүргізген еді. Нәти-
желерге сәйкес, Z буыны (22-27 
жас) арасында жасанды интел-
лект құралдарын қолдану ерекше 
жоғары деңгейде екені анықтал-
ды. Респонденттердің 93%-ы 
ChatGPT, DALL-E, Otter.ai сияқты 
құралдарды аптасына кемінде 
екі рет пайдаланатынын 
мойындаған. Орта буын 
(28-39 жас) арасында бұл 
көрсеткіш 79%-ға жетеді.

AIQYN-LIVE

ЖАСАНДЫ ИНТЕЛЛЕКТ –

Әсет ҚАЛИ

Париж олимпиадасынан соң 
танымалдығы күрт артқан Есбол 
Сұл танов Бүкіләлемдік таеквондо 
фе дерациясының нұсқасы бойын-
ша әлемнің үздік бапкері атан-
ды. 

Есбол Сұлтанов Қазақстан құ-
ра масының тізгінін ұстауы да 
мүм кін. Бұл нұсқаны федерация 
мен ҰОК басшысы қолдап отыр-
ған к�рінеді. Құжатты енді Туризм 
және спорт министрлігі қарасты-
рып жатыр.

Айта кетейік, таеквондодан 80 
ке ліде бақ сынаған Тунис спорт-
шы сы Фирас Катоуси Париж 

олим пиадасының финалында 
Иран �кілін жеңіп, чемпион атан-
ды. Ол финалға дейін барлық 
қар сыласын 2-0 есебімен жеңсе, 
ше шуші кезеңде ирандық қарсы-
ласынан да басым түсті. Бұл Тунис 
елінің тарихындағы осы спорт 
түрінен алғашқы алтын жүлде бол-
ды. Сондай-ақ Тунис сапынан 58 
келіде �нер к�рсеткен Мохамед 
Ха лиль Жендуби да Париж Олим-
пиадасының қола жүлдесін ие лен-
ді. Осылайша, бір жылға жетер-
жет пес уақытта қазақ бапкері 
бап    таған Тунис спортшылары 
жеңіс тұғырынан к�рінді.

ҚАЗАҚ БАПКЕРІ ҮЗДІК АТАНДЫ

Гонконгтен жақсы 
хабар жетті. Туниске 
таеквондодан 
Олимпиада ойында-
рының тарихи алты-
нын сыйлаған Есбол 
Сұлтанов әлемде 
үздік деп танылды.

Әмбебап жекпе-жектен әлем чемпионы, маңғыстаулық 
спорт шы Нұрсұлтан Жұбатқан жеңісі үшін сыйға алған 
1 миллион теңгені балалар үйіне қайырымдылыққа 
бер ді. 

Нұрсұлтан Жұбатқан бұл 
қара жат балалардың жақсы білім 
алуына, денсаулықтарын жақ сар-
туға және болашақта �з орнын 
табуына к�мек болады деген се-
нім білдірді. 

«Kлем чемпионатында жеңіс-
ке жеткенімде, менің қуанышым-
мен қатар, сол жеңісті балалармен 
б � лісу ниетім болды. Алдағы ме-
ре келерде балалардың жүз де рін-
дегі күлкі мен қуаныштың к�рінуі 
мен үшін үлкен бақыт. Спорт тек 
күш-жігерді арттыру үшін ғана 

емес, мейірімділік пен ын ты мақ-
тастықты насихаттайтынын к�р-
сеткім келеді. Осы арқылы біз 
�зі міздің қоғам алдындағы жауап-
кер шілігімізді сезініп, болашақ 
ұрпаққа үлгі болуға тырысамыз. 
Сон дықтан менің бұл ісім бала-
лар ға шабыт беріп, олардың ар-
ман дарына жетуге к�мектеседі 
де ген сенімдемін», – деді әлем 
чем пионы. 

Маңғыстау облыстық маман-
дан дырылған балалар үйінің бас-
шысы Сәру Ермұханова Нұр сұл-
тан Жұбатқан әлем чемпионы 
ре тінде �з сыйын ұсынған алғаш-
қы адам екенін айтты. 

«Біздің �ңірімізден осындай 
чем пион шыққанына �те қуа-
ныш тымын. Нұрсұлтан Жұбат-
қан ды балалармен таныстырып, 
сол сияқты ел намысын қорғай-
тын жеңімпаз болсын деген тілек 
білдірдік. Ата-анасына, жеке 
жат тықтырушысына алғыс айта-
мын. Жеңістің жеңісіне, шыңның 
шыңына жете берсін», – деді 
Сәру Ермұханова. 

МАҢҒЫСТАУЛЫҚ СПОРТШЫ 
ЖҮЛДЕСІН БАЛАЛАР ҮЙІНЕ БЕРДІ

ӘЛЕМДЕГІ ЕҢ ЖЫЛДАМ ДАМЫП КЕЛЕ ЖАТҚАН 
ОНЛАЙН-ҚЫЗМЕТТЕР 

Онлайн-қызметтер миллион қолданушыны қамтыған уақыт
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ҚАЗАҚ ҰЛТТЫҚ 
КОНСЕРВАТОРИЯСЫНА – 80 ЖЫЛ

Консерватория мерейтой ма-
ра фонын Республика сарайында 
га ла-концертпен түйіндеді. Кеште 
Мә дениет және ақпарат министрі 
Аи да Балаева оқу орнының бұдан 
бы лайғы жұмысына табыс тілеп, 
бір қатар қызметкеріне «Мәдениет 
са ласының үздігі» т�сбелгісін та-
быс тады. Қазақ музыка �нерінің 
қа ра шаңырағы 80 жыл ішінде та-
лай таланттарды даярлап шығарды. 
Кон серваторияның негізі 1944 
жы лы қаланған. 1998 жылға дейін 
ел дегі жалғыз музыкалық жоғары 
оқу орны болды. Қазір музыка са-
ла  сының мамандарын даярлайтын 
же текші білім ордасы саналады. 
Елді әлемге танытқан талай �нер 
саң лақтары Бибігүл Т�легенова, 
Kлібек Дінішев, Юрий Клушкин, 
Алан Б�рібаев, Байғали Серкебаев, 
Медет Шотабаев сияқты �нер жұл-
дыздары осы қара шаңырақтан 
тү леп ұшқан. Гала концертте шы-
ғар машылық ұжым оркестр, ан-
сам бль, хор және солистер болып, 
бір сахнада �нер к�рсетті. 

– Консерватория – дарынды 
жастарға классикалық музыканың 
қыр-сырын үйретіп, кәсіби музы-
кант тар даярлайтын алғашқы жо-

ғары оқу орыны. Aркениетіміздің 
�рісін кеңейтіп, оны жер жүзіне 
та нытқан к�птеген майталман ма-
мандарымыз осы қара шаңырақтан 
қа нат қақты. Аға буын салған сара 
жол ды кейінгі ұрпақ лайықты жал-
ғастырып келеді. Олар еліміздің 
шы ғармашылық ұйымдарында 
та бысты еңбек етіп жүр. Осы орай-
да ұлттық �нерімізді жан-жақты 
дә ріптеп, руханиятымызды дамы-
туға зор үлес қосқаны үшін консер-
ва тория ұжымына шынайы риза-
шы лығымды білдіремін. Бар-
шаңыз ға шығармашылық шабыт 
ті леймін! Жұмыстарыңыз жемісті 
бол сын! – деді Мәдениет және ақ-
па рат министрі Аида Балаева.

Мерейтойға орай Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаев 
музыкалық оқу орнының ұжымына құттықтау хатын жолдады.  


